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цена 1.50 лева

Министърът води “уско-
рен” диалог с чуждите ин-
веститори след критиките 
на премиера Борисов

USD/BGN: 1.62175 

+1.72%  
 Българска народна банка

EUR/USD: 1.20600 

     -1.70%
 Българска народна банка

Sofix: 375.87

    -0.48%
   Българска фондова борса

BG40: 107.00  

+0.26%
Българска фондова борса

Компании  ▶ 12-13
Продажбите на 
агрокомпаниите се 
свиха в края на март
Единствено “Агрия 
Груп холдинг” АД 
отчете повишение на 
приходите от продадени 
стоки и продукция

Новини ▶ 7 
Трайков 
успокоява 
инвеститорите

Компании ▶ 11
Рефинансирането 
с кредит е новата 
мода за облигации   
Замръзналият 
облигационен пазар  
и разхлабената примка  
на корпоративно 
кредитиране кара 
компаниите да търсят 
банковия заем

50% сиво
Контрабандата на цигари в България 
вече доближава 50%. Приходите от акцизи 
продължават да са значително по-ниски 
както от прогнозите на правителството, 
така и от стойностите от миналата година. 
Вместо решение управляващите предлагат 
зрелищен скандал между МВР и митниците
▶ 4-5

Новини ▶ 8-9

Руските туристи ще могат да получават 
по-бързо и по-лесно визи за България
▶

Бизнесът  
е недоволен от 
визовите облекчения

Илюстрация: Вихър Ласков
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Печеливш
Марий косев
  

Губещ
Васил Велев
 

Марий Косев е новият зам.-министър на икономиката, 
енергетиката и туризма. Той е назначен на поста по пред-
ложение на министър Трайчо Трайков от 3 юни 2010 г. със 
заповед на министър-председателя Бойко Борисов. Досе-
га Марий Косев беше финансов директор на НЕК АД. Преди 
това е бил главен изпълнителен директор на “БМ Лизинг” 
АД, както и кредитен експерт в БАКБ.

Акциите на “Стара планина Холд” загубиха 3.92% от стой-
ността си по време на петъчната сесия на Българската фон-
дова борса. В три сделки инвеститорите изтъргуваха 900 
книжа на холдинга на средна цена от 2.308 лв. На консолиди-
рана база приходите от продажби на “Стара планина Холд” за 
първото тримесечие на тази година достигнаха 14.3 млн. лв., 
а печалбата - 559 хил. лв. 

Петък
4 юни 2010, брой 103 (4914)

цена 1.50 лева

съобщи главният опера-
тивен директор на „ЧЕЗ 
Разпределение България” 
Алеш Дам

USD/BGN: 1.59425

-0.41%  
Българска народна банка

EUR/USD: 1.22680 

     +0.41%
Българска народна банка

Sofix: 377.67

    +1.11%
Българска фондова борса

BG40: 106.72  

-0.04%
Българска фондова борса

Компании  ▶ 12
„Бул Инс” раздаде 
цялата си печалба 
като дивидент
Дружеството е 
реализирало 19% ръст 
на премийните приходи 
за първите 5 месеца на 
2010 г.

Едно толкова 
далечно Световно

Тема на деня ▶ 4-5
Компании ▶ 16 
И ЧЕЗ вероятно 
ще раздаде 
дивиденти

Новини ▶ 7
Бюджетът е  
с малък дефицит  
за май  
Месец май е 
приключил с 
бюджетен дефицит 
между  75-80 млн. 
лв., каза финансовият 
министър Симеон 
Дянков, цитирайки 
предварителни данни

Свободно време ▶ 32

С костюм на колело
Новини ▶ 8

Членовете на ВСС ще се 
проверяват от службите Шествие в София 

популяризира 
велосипеда 
като средство 
за придвижване 
към работното 
място. 4 юни е 
щастливият ден на 
велосипедистите.

Членовете на ВСС ще трябва 
да имат задължително до-
пуск до класифицирана ин-
формация, предвижда про-
ектът за промени в Закона за 
съдебната власт на право-
съдното министерство

Предприемач ▶ 17-30
Лот 2 е надежда 
на старозагорския 
бизнес
Очаква се над 10 български 
компании да бъдат подиз-
пълнители и доставчици 
в строителните работи на 
пътната отсечка. Стара За-
гора запазва едно от първи-
те места по икономическо 
развитие и инвестиции

Мондиал 2010 ще остане 
неосъществено пътуване
 за хиляди футболни фенове

▶

Компании ▶ 10-11
Консервативните 
схеми спасиха 
фондовете от загуби   
Месец май донесе нови 
загуби за нетната стойност 
на активите на повечето 
български взаимни 
фондове. Само две 
компании приключиха 
на плюс

Фабрикa за koнфликти

Скандал с “Булгартабак холдинг” е на път да разтърси трето поредно правителство. 
Обвинения за водене към фалит и за несправяне с контрабандата изправиха един срещу друг 
шефа на митниците Ваньо Танов и изпълнителния директор на холдинга Иван Биларев  ▶ 6

Мнения

 Истината е, че много 
трудно може да се уве-
личи броят на хората, 
които инвестират във 
взаимни фондове. На 
Запад над 70% от спестя-
ванията на населението 
са в такива фондове, но 
у нас българинът едва 
оцелява, какво остава 
да мисли как да инвес-
тира на капиталовите 
пазари.

Борис 

По принцип вече някол-
ко компании в България 
предлагат възможност 
и за месечни инвестиции 
от минимум 50 лв. Така 
че който го тегли към 
фондовата борса, може 
да си опита късмета.

иван

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Икономическият 
министър Трайчо 
Трайков води „уско-
рен” диалог с чуждите 

инвеститори след крити-
ките на премиера Бойко 
Борисов към някои чужди 
компании.

2 Поскъпването на 
долара вече започна 
да се отразява в 
цените на ИТ пазара 

в България, коментираха за 
в. „Пари” от бранша.

3 Износът на авто-
мобили от Германия 
се е увеличил почти 
двойно през май в 

сравнение с година по-рано, 
но продажбите в страната 
продължават да падат.

Призракът на по-високите 
осигуровки се връща
Дебатът около пенсионната 
реформа в тристранката отно-
во изведе на преден план тезата на 
синдикатите, че осигурителните 
вноски в България са опасно ни-
ски. И искаме ли да спасим дефи-
цита в държавния фонд “Пенсии”, 
трябва да ги вдигнем до старите им 
нива (вж. стр. 6). 

Бизнесът изтръпва само като 
си помисли, че това може да 
се случи точно сега, по време на 
криза. Правителството обаче не 
е далеч от подобно политиче-
ско решение. Основание за това 
- много. Синдикатите са на нож 
за увеличаването на възрастта за 
пенсиониране под каквато и да 
е форма и заплашват с протести. 
Самият министър на труда Тотю 
Младенов неведнъж е заявявал, че 
безусловното сваляне на осигури-
телните вноски през последните 
10 години е изиграло основна роля 
за финансовите неблагополучия на 
пенсионната ни система. Най-сил-
ният аргумент обаче е растящият 
дефицит в държавния бюджет. 60% 
от пенсиите се плащат с постъпле-
ния от данъци, а когато те драстич-

но падат, положението е повече от 
тревожно. 

Вече не само синдикатите, но 
и много анализатори признават, 
че по отношение на осигуровките 
е достигната границата, под която 
бюджетът не може повече да из-
държа пенсионната система. Фир-
мите обаче искат предвидимост и 
стабилност и настояват да се вземе 
дългосрочно решение вноските за 
пенсия да не се променят. Не може 
в началото на мандата ГЕРБ да ид-
ва на власт с обещанието, че сваля 
осигуровките като антикризисна 
мярка, а година по-късно да ги 
вдига пак със същото обяснение. 

Тепърва започва големият 
дебат в обществото какво да се 
прави с пенсионната ни система. 
Защото вече е повече от ясно, че тя 
не може да се самофинансира от 
осигурителни вноски. Просто за-
ради неблагоприятната демограф-
ска картина, при която броят на 
работещите намалява, а расте този 
на пенсионерите. Засега консен-
сусът е, че тристълбовият модел е 
възможно най-добрият и не трябва 

да се променя. За радост има 
консенсус и около това, че трябва 
да се ограничат възможностите за 
ранно пенсиониране, за фиктивно 
издаване на инвалидни пенсии и 
другите социални плащания, които 
сега товарят бюджета на НОИ.

Ефектът с вдигането на 
осигурителния стаж с три 
години е спорен, защото може и да 
закърпи до известна степен дефи-
цита в НОИ, но няма да доведе до 
по-високи пенсии, както обещава 
правителството. По разчети на 
НОИ допълнителната работа още 
три години ще увеличи в най-
добрия случай пенсиите с около 
8%. Което на фона на ниските им 
размери почти няма да се усети. 

За да се получи ефектът, от 
който всички да са доволни, 
се търсят варианти за засилване 
ролята на втория стълб - допълни-
телното осигуряване в частните 
фондове. Трудна задача - как да се 
увеличат постъпленията в тях, без 
да пострада държавният фонд и, 
разбира се, без да се вдига общата 
осигурителна тежест.

Не може в 
началото 
на манда-
та ГЕРБ 

да идва на власт 
с обещанието, че 
сваля осигуров-
ките като анти-
кризисна мярка, 
а година по-късно 
да ги вдига пак със 
същото обяснение 

коментар

Предложените от правителството промени в пенсионната система не застраховат управляващите от бъдещи протести срещу 
ниските пенсии СНИМКА МАрИНА АНГЕЛоВА

▶
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цитат

Има съгласие между 
социалните партньори 

да се криминализира 
неплащането на осигуровки

Число на деня

19
процента спад отчита НСИ на новопостроените 

жилищни сгради, въведени в експлоатация през първото 
тримесечие на 2010 г., като броят им достига 512

▶

 Тотю Младенов, министър на труда и социалната политика

Турнир на в. "Пари"

 Латин Латинчев от "нитал" оод (вляво) и Христо Христов от "дарик web" 
спечелиха тенис турнира на в. "Пари" СНИмка марИНа аНгелова

▶

Не чух, не видях, не подписах
Случаят 
с Морската 
градина стигна 
до прокурор

Сдружението за оптими-
зиране на правосъдието 
и администрацията (СО-
ПАС) сезира прокуратурата 
заради скандала с “Алея 
първа” в Морската градина 
във Варна. Това като че ли 
беше логичната развръзка 
на казуса, след като цяла 
седмица, министър и кмет 
се стискаха за гушите и ни-
кой не си признаваше. Кой 
е разрешил строителството 
на 5 сгради на територи-
ята на алеята, засега не е 
ясно.

игра на топка
Регионалният министър Ро-
сен Плевнелиев прехвърли 
топката към кмета на Варна 
Кирил Йорданов. Той заяви, 
че неговото министерство е 
подписало разрешително 
само за укрепителни ра-
боти. 

Плевнелиев припомни 
още, че през 1997 г. МРРБ 
е издало заповед за забрана 
на строителството върху 
терена. Той призова гра-
доначалника да си понесе 
отговорността.

 
Битка в медиите
Йорданов пък му отвърна с 
удар под кръста - отворено 
писмо до медиите. В не-
го дори цитира номера на 

разрешителното за укреп-
ване и строителство върху 
спорния терен, което бил 
подписал лично Плевнели-
ев. Тогава министърът ре-
ши да действа на принципа 
“с твоите камъни по твоята 
глава” и даде изявление 
по Би Ти Ви. Той използва 
медията, за да  обясни, че 
МРРБ не издава строител-
ни разрешения и община 
Варна трябва да престане 
да използва министерство-
то като удобно извинение. 
Така пак опряхме до меди-
ите за шумно решаване на 
проблемите.

а всъщност
В сигнал на СОПАС до 
прокуратурата се казва, че 

ах, морето

областният управител на 
област Варна е определил 
без търг и конкурс купувач 
на 122 047 кв. м имоти 
от Морската градина на 
Варна. След това имотите, 
представени като частна 
държавна собственост, са 
били продадени за над 11 
млн. лв. при цена 49.35 
EUR/кв. м - цена, доста 
по-ниска от пазарната 500 
EUR/в. м. 

От Министерския съвет 
обаче твърдят в свое писмо, 
че земята е изключителна 
държавна собственост, т.е. 
не може да се продава на 
частни лица. Развръзката 
по казуса предстои... може 
би в съда.

елена Петкова

Предва-
рително 

разрешение за 
укрепване и 
строителство 
е подписал не 
друг, а министър 
Плевнелиев

кирил Йорданов, 
кмет на варна

Не може 
един 

кмет да се 
покрие. Не 
може той да си 
измива ръцете 
с някакво 
писмо

росен Плевнелиев, 
министър на регионалното 
развитие и благоустройството
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С близо 40% изостават постъпленията от 
акцизи, мита и ДДС от внос
Цигарите вече са по-скъпи, 
но пушачите в България 
не са намалели. В будки, 
фризьорски салони, скрити 
капанчета и на централния 
пазар в столицата пушачи-
те си купуват доста по-ев-
тини цигари. Тяхната цена 
е с 2 лв. по-ниска от тази на 
другите цигари. Евтините 
са без бандерол. Акциз 
за тях не е платен. Това е 
ефектът, който крайните 
потребители изпитват от 
контрабандата. И опреде-
лено са доволни. Видно за 
всички е, че контролът в 
тази сфера се проваля. 

Наскоро финансовият 
министър Симеон Дянков 
каза, че неизпълнението 
на заложените приходи 
от акцизи за май е над 
30%. И призна, че по това 
бюджетно перо има още 
какво да се работи. Иначе 
приходите от ДДС от внос 
и мита за предходния ме-
сец са били преизпълнени 
съответно с 15.5 и 14%. 
Според източници на в. 
“Пари” обаче не е точно 
така. Неизпълнение има и 
при постъпленията от ДДС 
и мита. 

През май неизпълнение-
то при приходите от акцизи 
е 36% и постъпленията на 
месечна база са 274 млн. 
лв. Постъпленията от ДДС 
от внос изостават с 45.4% 
от заложения план за 2010 
г. За май те са 120 млн. 
лв. Сериозно изостават и 
приходите от мита. При 
очаквани постъпления от 
11.4 млн. лв. за май те са 
едва 5.4 млн. лв.

очевидни факти
За никого в държавата 
не е тайна, че спадът на 

Мисля, че контрабандата 
на цигари у нас вече е 
50%. Много резкият спад 
на приходите от акцизи 
показва, че сивият сектор 
нараства сериозно. Преди 
акцизът да бъде увели-
чен толкова драстично, 
контрабандата беше около 
30%. Тези стойности обаче 

трудно се проследяват. За 
тях се съди чрез косвени 
показатели, иначе директ-
но няма как да се определи 
какъв е делът на контра-
бандата.

По повод престрелките 
между Ваньо Танов и 
“Булгартабак холдинг” ще 

Георги Кадиев, 
бивш зам. министър на финанси-
те и настоящ общински съвет-
ник от Коалиция за България

Държавата 
допусна 

“Булгартабак” да 
загуби много голяма 
част от  пазарния си 
дял

Ако бяхме нормална държава, Ваньо Танов 
трябва да бъде съден за клевета

от акцизи, така и от ДДС. 
Това, което е записано в 
актуализацията на бю-
джета, е, че тази година 
постъпленията от акцизи 
ще са с 67 млн. лв. по-мал-
ко, а от ДДС с 980 млн. лв. 
по-малко спрямо първона-
чалния план. Въпросът е 
каква е причината. За мен 
проблемът е, че и двете ин-
ституции - МВР и митни-
ците - не се справят добре 
със събираемостта.
Ето сега виждаме, че щели 
да закриват инспекторатите 
в НАП и Агенция “Митни-
ци”. При това положение 
кой ще следи за сигналите 
за корупция сред служи-
телите на двете приходни 
агенции. Явно целта е да 
не могат да си проверяват 
собствените служители. 
Иначе няма друга логика 
да го правят.

Биляна вачева
bvacheva@pari.bg

приходите е резултат от 
резкия скок на контра-
бандата с цигари. Според 
различни прогнози делът 
й вече наближава 50%. 
Отчетените 36% по-мал-
ко приходи от акцизи не 
означават автоматично, че 
това е и точният размер на 
контрабандата. Акцизът 
беше повишен с почти 20% 
и сега държавата събира 
повече пари от една кутия 
цигари. Т.е. количеството 
цигари, които заобикалят 
държавата, е значително 
повече.  

Причините
Обяснението, че разра-
стването на сивия сектор 
е провокирано от рязкото 
вдигане на акцизите от 1 
април тази година, е вярно, 
но не съвсем. Отчетите на 
Агенция “Митници” показ-
ват, че спадът на приходите 
започва още от миналата 
година. Именно обвине-
нията за несправяне с кон-
трабандата изправиха един 
срещу друг вътрешния ми-
нистър Цветан Цветанов 
и митничар номер едно 
Ваньо Танов. 

Словесната война между 
двамата започна преди две 
седмици, след като Цвета-
нов обвини Танов, че не си 
върши работата.

Няколко дни по-късно 
митничар номер едно във-
лече във войната и Булгар-
табак холдинг.

Цифрите говорят
През април 2010 г. у нас са 
продадени 860 тона цига-
ри, докато за същия месец 
на миналата година - 1400 
тона. Това означава, че 
легалният пазар е загубил 
40%. Именно с толкова е 
нараснал и делът на кон-
трабандата от началото на 
годината, каза търговският 
директор и председател на 
борда на директорите на 
цигарения холдинг Алек-
сандър Манолев. “Булгар-
табак” губи 4.8% пазарен 
дял и това се дължи на ръ-
ста на контрабандата, беше 
категоричен Манолев. 

Според бившия зам. фи-
нансов министър и общин-
ския съветник от БСП Ге-
орги Кадиев контрабандата 
вече наближава 50%, тъй 
като преди увеличението 
на акцизите тя е била око-
ло 30%. За в. “Пари” той 
каза, че за да се спре уве-
личаването на сивия сектор, 
МВР и митниците трябва 
да работят рамо до рамо, а 
не да си прехвърлят отго-
ворността. 

2 в 1
Правителството има само 
един полезен ход - да се 
пребори с контрабандата. 
Така хем ще увеличи при-
ходите в бюджета, хем ще 
подкрепи цигарения хол-
динг (който предстои да се 
приватизира). В резултат 
на последните операции 
“Цигарите” на МВР в раз-
лични градове продажбите 
на холдинга са скочили с 

работят заедно, за да се 
намали контрабандата и да 
се увеличат приходите в 
бюджета. 

Друго, което ми прави 
сериозно впечатление, 
е че държавата допусна 
“Булгартабак” да загуби 
много голяма част от  па-
зарния си дял. От 2006 г., 
когато той беше 92%, сега 
е паднал на 37%. Държа-
вата е тази, която определя 
ценовата политика на 
холдинга, и тя не трябва-
ше да допуска загубата на 
пазарен дял. Холдингът 
отдавна трябваше да бъде 
приватизиран.

Като оставим настрана 
“Булгартабак”, най-ва-
жното е правителството да 
успее да увеличи събирае-
мостта на приходите, както 

кажа само, че ако бяхме 
нормална държава, Танов 
трябва да бъде съден за 
клевета и уронване на 
престижа на държавна 
компания. Ако неговите 
твърдения не са верни, 
както стана ясно от комен-
тарите на изпълнителния 
директор на цигарения 
холдинг.
При това стечение на 

нещата не видяхме никаква 
реакция от страна на Ми-
нистерството на финансите 
или това на икономиката, 
или пък прокуратурата.

Има два варианта, ако 
наистина се опитват да 
фалират холдинга - това е 
престъпление и трябва да 
се търси отговорност от ръ-
ководството на компанията 
и МИЕТ. Ако обаче това е 
някаква игра на Танов, то-
гава той носи отговорност 
за думите си. Очевидно е, 
че това е битка между МВР 
и Агенция “Митници”. И 
най-вече намеренията на 
вътрешното министерство 
да кадрува в митниците. 
Конфликтът между двете 
институции не е от полза 
за никого. До момента 
те само си прехвърлят 
топката. А би трябвало да 

15-20% за две седмици, 
призна изпълнителният 
директор на “Булгартабак” 
Иван Биларев. Неговата 
теза беше потвърдена и от 
председателя на Асоциа-
цията на производителите 
и търговците на тютюн и 
тютюневи изделия (АПТ-
ТИ) Христо Лачев.

Дянков успокоява 
с Европа
“Ако има нещо успоко-
ително, това е, че кон-
трабандата на цигари е 
проблем не само на бъл-
гарското правителство, но 
и на целия Европейски 
съюз. Разширява се сиви-
ят сектор при цигарите в 
целия ЕС.” Това каза ви-
цепремиерът и финансов 
министър Симеон Дянков 
след работно посещение 
в Швеция, Финландия и 
Естония. Той заяви, че 
контрабандата ще е ед-
на от основните теми на 
по-следващата среща на 
финансовите министри на 
ЕС (ЕКОФИН). Дянков 
уточни, че до 1-2 седмици 
ЕС ще отпусне средства 
на България за засилване 
на контрола по външните 
граници и за борба с кон-
трабандата. Вероятно с 
парите ще се купят скене-
ри за проверка на камиони 
и контейнери. “Борбата с 
контрабандата на цигари 
е приоритет и за българ-
ското правителство”, каза 
финансовият министър. 

От декларациите засега 
полза няма. Контрабандата 
расте, пушачите купуват 
евтини цигари, производи-
телите са ощетени, държав-
ният бюджет също. 

Биляна вачева
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Контрабандата на цигари     вече доближава 50%  
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Между 600 и 800 млн. лв. 
ще загуби бюджетът през 
тази година заради скока на 
контрабандата на цигари. 
Поскъпването на цигарите 
(акцизът беше повишен от 
1 април) не намали броя 
на пушачите, а увеличи 
продажбите на черно. 

Контрабандата на цига-
ри е стигнала 40-50% от 
целия пазар, а в гранич-
ните райони като Видин, 
Свиленград, Сандански, 
Добрич и Кърджали тя 
достига дори 60%. Ако 
продажбите на цигари 
продължат да падат, не е 
изключено много дистри-
бутори да фалират или да 
отидат в сивия сектор. А 
това ще удари сериозно 
приходите в хазната. 

Твърденията на Ваньо 
Танов, че се е увеличил 
процентът, който дистри-
буторите получават от 

Бюджетът губи 
до 800 млн. лв.

Христо Лачев, 
бивш директор на “Булгартабак 
холдинг” и настоящ председател 
на асоциацията на производите-
лите и търговците на тютюн и 
тютюневи изделия (аПТТИ)

В някои 
региони 

контрабандата 
стига дори 60%

Булгатабак, на 9%, само 
ще уточня, че преди той 
беше средно 10%. Освен 
това за различните марки 
цигари този процент е раз-
личен. Той варира от 7.8 
до 13% и зависи до голяма 
степен от търговската 
политика на холдинга.

А
кц

из
и

Приходи от ДДС, акцизи и мита за ���� г., млн. лв.

Д
Д

С 
от

 в
но

с
М

ит
а

Януари Февруари Март Април Май

���.�

�.�

��.�

��.�

�.�

��.�

��.�
��.�

�.�

�.�

���.�

���.�

���.�

���.�

���.�

���.�

���.�

���.�

���.�

���.�

���.�

���.�

���.�

���.�
���.�

���.�

���.�

���.�

���.�
общо

Графика: Гриша Струнджев

���.�
общо

прогноза изпълнение

Общо за годината: ����.�

Общо за годината: ����.�

Общо за годината: ���.�

Те с марка „Джинг 
Линг” и по 
документи са били 
предназначени за 
Египет

Българските митници съв-
местно с ОЛАФ задържаха 
3500 мастърбокса, или 35 
млн. къса, контрабандни 
цигари с марката „Джинг 
Линг”. Това съобщи фи-
нансовият министър Си-
меон Дянков от Боровец, 
като уточни, че операци-
ята е проведена без учас-
тието на МВР. Той обясни, 

че това е рекордна пратка, 
която българските митни-
ци залавят, и нашите вла-
сти са уведомили ОЛАФ. 
За сравнение министърът 
уточни, че за 2008 г. у нас 
са заловени 13 млн. къса 
контрабандни цигари. 

Пътят на цигарите
По документи цигарите са 
били от Молдова и са били 
предназначени за Египет. 
Корабът обаче се е откло-
нил към пристанище Вар- 
на, обясни министърът. 
Испанска фирма държи 
патента за тези цигари и 

тази информация е била 
потвърдена от компанията, 
уточни Симеон Дянков. Не 
е ясно обаче в действител-
ност закъде е била предназ-

начена пратката, но Дянков 
обясни, че ако са били за 
българския пазар, хазната 
щеше да бъде ощетена с 
близо 12 млн. EUR. 

Марката
Цигарите „Джинг Линг” 
са най-контрабандно про-
даваните цигари в ЕС. 
В Германия тази мар-
ка държи 7% от пазара.  
Очаква се днес директо-
рът на Агенция „Митни-
ци” Ваньо Танов да даде 
повече подробности по 
този случай.

Биляна вачева

Рекордно количество нелегални 
цигари бяха заловени без МВР

35
▶ млн. къса са 
задържаните 
контрабандни цигари 
по време на съвместна 
акция между 
българските митници 
и ОЛаФ 



  6    НовиНи    У нас
pari.bg  Понеделник 7 юни 2010

В актуализацията на бю-
джета са заложени 2 за-
страховки. Едната е допус-
кането фискалният резерв 
да падне до 4.5 млрд. лв., 
а другата е, че правител-
ството планира да емитира 
по-голям външен дълг с 
800 млн. лв.  Това каза 
финансовият министър Си-
меон Дянков на семинар 
в Боровец. По думите му 
фискалният резерв няма в 
края на годината да падне 
до заложения минимум. 
Дянков обясни, че тези два 
буфера - фискалният резерв 
и по-голямата емисия дълг, 
са необходими, ако ситуа-
цията в Европа се влоши 
и по-специално в Гърция, 
Италия, Испания, Португа-
лия (страните с най-големи 
дългове). Дефицитът, както 
вече стана ясно, е заложен 
на 3.9% на начислена база. 
Преди това той беше зало-
жен на 1.8%. Причината за 
това двойно увеличение са 
скритите договори от пре-
дишното правителство и 
несигурността, която Гър-
ция създаде в целия ЕС.

Планираните по-големи 
разходи за здравната каса, 
социални плащания и тютю-
нопроизводителите с около 
540 млн. лв. ще бъдат полу-
чени само ако има реформи, 
закани се Дянков. Мотото на 
финансовия министър за та-
зи актуализация на бюджета 
е „Пари срещу реформа”.  
Той уточни, че допълнител-

Правителството ще 
емитира 2 млрд. лв. дълг
Дянков ще дава пари само срещу реформа

Синдикатите настояват 
за по-високи осигуровки

ни пари ще получат само 
онези сектори, които тръг-
нат към преструктуриране. 
Административните разходи 
ще бъдат намалени с 20%, 
бюджетът на общините е 
орязан с 15%. Парите на 
МВР, съдебната система, 
здравеопазването, социално-
то осигуряване и екологията 
няма да се пипат.

Добри новини
Няма да се увеличават данъ-
ците и няма да се намаляват 
пенсиите, беше категоричен 
Дянков. Министърът допъл-
ни, че 4 основни неща се 
правят по време на криза, а 
именно намаляват се соци-
алните плащания, увелича-
ват се данъците, намаляват 
се разходите и се залагат фи-
скални стимули. За разлика 
от останалите страни в ЕС, 
които увеличиха данъците и 
намалиха пенсиите (Гърция, 
Великобритания, Унгария 
и др.), България ще заложи 
на орязване на харчовете и 
наливане на пари в инфра-
структурни проекти.

Финансовият министър 
каза, че заложените параме-
три в актуализацията на бю-
джета са по-песимистични. 
Той обаче допълни, че има и 
оптимистичен сценарий, но 
не пожела да го разкрие. По 
всяка вероятност целта му е 
дефицитът да е до 3%, какъв-
то е заложеният критерий за 
влизане в еврозоната.

Биляна вачева

Тепърва започват 
дискусии за пенси-
онната реформа в 
цялата страна

Между 6 и 9% е необходи-
мо да бъдат увеличени оси-
гурителните вноски, за да 
бъде изчистен дефицитът на 
Националния осигурителен 
институт (НОИ) в размер на 
2.1 млрд. лв. Тези разчети на 
осигурителния институт са 
били представени на заседа-
нието на Националния съвет 
за тристранно сътрудничест-
во, на което се е обсъждала  
пенсионната реформа.
 
Сблъсък
За да бъде балансирана 
пенсионната система, син-
дикатите предлагат още 
следващата година да се 
увеличи с 2% осигурител-
ната вноска. Настояваме 
единият процент да бъде 
пренасочен за фонд “Без-
работица”, който в момента 
е в дефицит, а другият - за 

солидарния стълб на пен-
сионната система, заяви 
Пламен Димитров, вице-
президент на КНСБ. 

Тази позиция на синдика-
тите среща твърда съпротива 
от страна на бизнеса. Нито 
една работодателска орга-

Караджова  
отне лиценза  
на „Стим - Бат” ООД
Дружеството не е 
изпълнило целите си 
през 2009 г.
Министърът на екологията 
Нона Караджова отне раз-
решението на организацията 
по оползотворяване на бате-
рии и акумулатори „Стим -  
Бат” ООД. Така работата на 
дружеството се прекратява, 
съобщиха от министерство-
то на околната среда. 

Мотивите
Причините за отнемането на 
разрешителното са, че „Стим -  
Бат” ООД не е изпълни-
ло целите си за събиране 
и рециклиране на негодни 
за употреба автомобилни 
батерии и акумулатори и 
рециклиране на негодни за 
употреба индустриални ба-
терии и акумулатори. Заради 
това организацията ще тряб-
ва да заплати продуктова 
такса в Предприятието за 
управление на дейности-
те по опазване на околната 
среда (ПУДООС) за коли-

чествата батерии и акуму-
латори, за които е поела 
ангажимент към членовете 
си и не е доказала изпъл-
нение на целите за 2009 г. 
Другите две организации в 
бранша „Екобатери”  АД и 
„Нуба Рециклиране” АД са 
изпълнили целите за м. г.

още един нарушител 
„Монбат” АД, „Сомат” АД 
и „Валбис Трейд” ООД 
изпълняват индивидуално 
задълженията си по оползо-
творяване на батерии и аку-
мулатори. Според комисията 
„Валбис Трейд” ООД също 
не е изпълнило целите си за 
рециклиране на негодни за 
употреба индустриални ба-
терии и акумулатори за ми-
налата година. Дружеството 
ще трябва да заплати про-
дуктова такса в ПУДООС  
за количествата пуснати на 
пазара индустриални бате-
рии и акумулатори, за които 
е констатирано неизпълне-
ние на целите.

Красимира Янева

низация няма да се съгласи 
с вдигане на осигурителната 
вноска, заяви Васил Велев, 
председател на АИКБ. 

По време на заседание-
то на тристранката в петък 
синдикати и работодатели са 
сблъскали позиции и по-друг 

спорен от години въпрос. 
Синдикатите предлагат да 
бъде криминализирано не-
плащането на осигурителни-
те вноски. Това обаче не се 
приема от работодателите. 

Дискусии
Тепърва започва дискусията 
за пенсионната реформа в 
България, стана ясно след 
заседанието на тристранка-
та в петък. В началото на 
юли правителството ще е 
готово с проект за измене-
ние в Кодекса за социално 
осигуряване на базата на 
диалога между синдикати 
и работодатели. След което 
на срещи в цялата страна 
социалното министерство и 
НОИ ще обсъждат проекта 
с обществеността. Основ-
ното противопоставяне е 
дали да бъде възстановена 
осигурителната вноска, или 
временно да се запълнят 
дупките в бюджета на НОИ 
с увеличаване на стажа, пре-
дупредиха синдикатите. 

Мила Кисьова

 Настояваме единият процент да бъде пренасочен 
за фонд “Безработица”, който в момента е в 
дефицит, а другият - за солидарния стълб на 
пенсионната система, каза Пламен Димитров

▶

 Тази седмица в парламента започват дискусиите по проекта за актуализация на бюджета 
 снимка марина ангелова

▶
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Трайков успокоява чуждите 
инвеститори след критиките на Борисов
Четири фирми са от-
говорни за отрицател-
ните инвестиции през 
първото тримесечие

Икономическият министър 
Трайчо Трайков води „ус-
корен” диалог с чуждите 
инвеститори след критиките 
на премиера Бойко Борисов 
към някои чужди компании. 
Това стана ясно от думите 
на Трайков в отговор на 
въпрос на предшественика 
му Петър Димитров. Ви-
зирайки изказванията на 
премиера, Димитров обяви, 
че „всяко непредпазливо, 
безотговорно, дори брутал-
но говорене само прогонва 
инвеститори от България”. 
Именно затова водим уско-
рен диалог с инвеститорите, 
за да не се получи погрешно 
интерпретиране на едно или 
друго изказване, обясни ико-
номическият министър. 

Доверие и „груби 
атаки”
Преди десет дни на сре-
ща с германски компании 
Бойко Борисов ги обвини, 
че се „побългаряват”, като 
дойдат в страната. „Моите 
уважения към всички вас, 
но българите са ми по-ми-

Две уволнения в енергетиката
Премиерът смени Мая 
Христова с Марий Ко-
сев, за да се подобри 
работата в сектора

Финансовият директор на 
Националната електрическа 
компания Марий Косев е но-
вият заместник-министър в 
Министерството на икономи-
ката, енергетиката и туризма. 
Той ще смени на поста Мая 
Христова, която досега отго-
варяше за енергетиката. Ос-
вободен е и Таско Ерменков, 
който беше изпълнителен 
директор на Агенцията по 
енергийна ефективност. 

Подобряване 
на работата
Според прессъобщенията 
целта на смяната и на два-
мата е да се подобри работа-

та. Разместването е станало 
по препоръка на министър 
Трайчо Трайков. Не се съоб-
щават повече причини. „От 
всички, ангажирани с ресор 
„Енергетика” в МИЕТ, се 
очаква още по-ефективна 
работа по концептуалните 
стратегически задачи и в ор-
ганизацията на енергийните 
дружества”, се казва в съоб-
щението на министерството. 
Засега Мая Христова остава 
председател на борда на Бъл-
гарския енергиен холдинг. 
Бившият енергиен министър 
Румен Овчаров коментира, 
че според него причините 
за отстраняването на Мая 
Христова са две. Първата е 
провал в управлението на 
енергийните дружества, а 
втората е „тотално подчи-
нение на американските ин-
тереси”, което според него 

ли”, каза още Борисов. И 
тогава, както в последните 
месеци, той отправи доста 
остри думи конкретно към 
трите електроразпредели-
телни дружества. Довери-
ето на инвеститорите може 
да пострада от подобни 
груби атаки, коментира Пе-
тър Димитров. По думите 
на Трайчо Трайков обаче 
анализите показвали, че 
очакванията  на чуждите 
инвеститори за подобря-
ване на бизнес климата в 
страната се увеличават.

Увеличения  
и намаления
Отрицателният ръст на чуж-
дите инвестиции през пър-
вото тримесечие се дължи 
в по-голямата си част на 
четири операции на големи 
чужди компании, които през 
февруари и март са връщали 
междуфирмени заеми на 
компаниите майки в чуж-
бина, обясни още Трайков. 
Общата стойност на четири-
те операции е 200 млн. EUR. 
Средно за трите месеца ин-
вестициите са минус 22 млн. 
EUR. Около 1000 фирми са 
внесли капитал, а 380 са 
изнесли. В огромната част 
от случаите става въпрос за 
вътрешнофирмени преводи. 

272 
▶ млн. EUR e общата сума 
на изтеглените капитали 
през първото  
тримесечие

Понеделник 7 юни 2010  pari.bg

продължавало като водене на 
политика в министерството. 

Политическите 
различия
„Освобождаването ми дой-
де дори късно, като се имат 
предвид политическите ни 
различия с управляващите”, 
коментира Ерменков, който 
на парламентарните избори 
м.г. беше мажоритарен кан-
дидат на БСП в столицата. 
Поста на Ерменков временно 
ще заеме Кольо Колев, който 
е служител в агенцията. 

Филипа Радионова

 Мая Христова засега остава председател на борда 
на Българския енергиен холдинг   снимка боби тошев

▶

Биография
Финансист в 
енергетиката

Досега марий косев 
беше финансов директор 
на нек. 

Преди това е бил: 
- Главен изпълнителен 
директор на „бм Лизинг” 
- кредитен експерт в бъл-
гаро-американския инвес-
тиционен фонд и бакб  
- координатор на иконо-
мическата програма в 
„отворено общество” 

 има магистърска сте-
пен по мениджмънт от 
London School of Economics 
and Political Science 

▶

▶

▶

Трайчо Трайков съобщи, че води диалог с чужди фирми, за да ускори инвестициите им   снимка емиЛия костаДинова▶

380
▶ фирми са изнесли капи-
тал през първото триме-
сечие

Т.е. ако българският филиал 
на чуждестранна компания 
се нуждае от финансиране, е 
много по-бързо той да вземе 
заем от друг филиал или от 

компанията майка, вместо 
да се изтегли банков заем 
или да емитира ценни кни-
жа. Когато филиалът върне 
заема, той се записва като 

чуждестранна инвестиция 
със знак минус. 

На практика обаче фирми-
те, които инвестират в Бъл-
гария, са се увеличили през 

тримесечието, добави Трай-
чо Трайков. През януари те 
са били 240, през февруари 
340, а през март 420. 

Филипа Радионова
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Представителите на биз-
неса са недоволни от обя-
вените в края на миналата 
седмица облекчения на 
визовия режим за руски, 
украински, белоруски и 
молдовски граждани. Те 
предвиждат по-кратки 
срокове за издаване на 
визи, повече механизми за 
кандидатстване, по-широк 
кръг от лица, които да мо-
гат да получат безплатни 
визи и т.н. Облекченията 
ще важат само за лятото, 
като целта им е да се сти-
мулира туристопотокът 
към България. 

Според министъра на 
външните работи Николай 
Младенов това е най-ле-
кият режим за достъп до 
български визи, откакто 
сме в Европейския съюз.

„Крайно сме разочаро-
вани, промените са фик-
тивни и няма да доведат 
до практически резулта-
ти”, коментира за в. „Па-
ри” Любомир Панковски, 
зам.-председател на Бъл-
гарската асоциация на 
туристическите агенции 
(БАТА). В сряда члено-
вете на БАТА се събират 
на извънредно заседание 
и се очаква да излязат с 
обща позиция във връзка 

Туроператорите вече ще могат да подават 
документи и в консулската служба в Мос-
ква, но с дневна квота от 500 заявления

Бизнесът не е доволен от            новите 
визови облекчения за руски     туристи 

с ефекта от промените във 
визовия режим.

Ключовите промени
Сред основните реформи, 
разписани в заповедта на 
министъра на външните 
работи Николай Младенов, 
са въвеждането на фикси-
ран 10-дневен срок за из-
даване на визи в перио- 
да от 1 юни до 15 септем-
ври. Досега процедурата 
се проточваше дори до 
месец, уточняват от Ми-
нистерството на външните 
работи (МВнР). Срокът 
за издаване на визи обик-
новено е от 3 до 5 дни, 

има и такива, които 
може да се 

получат за 24 часа, така че 
прокламираното облекче-
ние за фиксиран срок от 
10 дни не е ефективно, 
контрират туроператори-
те.   

Визовите центрове на 
аутсорсинговата компания 
VFS Services LLC ще про-
дължават да бъдат основен 
механизъм за прием и об-
работка на заявления, но 
се предвиждат подобрения 
в работата на консулските 
служби в Русия, така че 
туроператорите да могат 
да се обръщат директно и 
към тях, а да не минават 
през посредници.

Туроператорите настоя-
ват за това още от въ-
веждането на аутсорсин-

говите услуги, но 
сега пак не са 
доволни. При-
теснява ги, че 

Държавата съветва туристическия          бизнес срещу 5.5 млн. лв. 
Ведомството 
изготви 
“Наръчник на 
туристическия 
бизнес, или как 
да привлечем 

и обслужим 
български туристи”

“Често наблюдението на 
конкуренцията се ограни-
чава до собственото турис-
тическо място или район. 
Това не е достатъчно, необ-
ходим е по-широк поглед.” 
Това е един от множество-
то съвети, които Минис-
терството на икономиката, 

Когато сме 
щастливи 

на едно място, 
ние се връщаме 
там. Ключът в 
този сектор е да 
избереш място за 
клиента, на ко-
ето той ще пре-
кара щастливи 
мигове 

Йозеф Халбхер, 
изпълнителен директор  

на ACR Hotel Experts

4554
▶ визи за руски граждани 
са издадени от консулска-
та служба в Москва само 
на 31 май, което е и рекорд 
от въвеждането на визо-
вия режим към момента

е отделена за издаването на 
“Наръчник на туристическия 
бизнес”. В него са посочени 
обобщени данни за движени-
ето на туристическия пазар. 
Има и практически насоки за 
осигуряване на финансиране 
и маркетингови стратегии. 

Проучване  
на пазара
МИЕТ е провело проучване 
на пазара с цел да подготви 
за туристическия бизнес 
решения за подобряване 
на дейността им. Според 
данните от него бизнес сре-
дите трябва да са съсредото-
чени към конкретна целева 
група клиенти. Предлагани-

енергетиката и туризма 
(МИЕТ) събра в помагало 
за туристическия бизнес. В 
наръчника са представени 
както добрите практики в 
бизнеса, така и слабости-
те му, каза зам.-министър 
Иво Маринов. Според него 
това е начин да се помогне 
на хората в този бизнес да 
привлекат и да задържат 
родните клиенти. 

Помагалото
Средствата, които ведомство-
то отдели за този проект, 
са 5.432 млн. лв., които са 
предоставени по Оператив-
на програма “Регионално 
развитие”. Част от тази сума 

Руските туристи вече ще получават по-лесно визи                                    за България. Но дали те вече не са си направили  
планове за лятото сниМка еМилия костадинова

▶

36%
▶ е общият ръст на изда-
дените визи за периода 
от 1 януари до начало-
то на юни спрямо същия 
период година по-рано

Сблъсък

е предвидено на ден да се 
приемат до 500 заявления 
за визи от акредитирани 
туроператори. Не е много 
ясно как точно ще се опре-
дели кои туроператори ще 
се възползват от квотата и 
няма ли да стане така, че 
тя да се изчерпи само от 
един или двама, коменти-
ра Панковски.
 
Как ще работят  
консулствата
В консулската служба към 
посолството в Москва ще 
може да се подават доку-
менти за визи на гражда-
ни, записани чрез система 
за предварителен запис. 
Без предварителен запис 
ще се подават и докумен-
ти за визи за дългосрочно 
пребиваване.

В консулството ще се 
приемат и до 500 заявле-
ния за визи от акредитира-
ни туроператори дневно. 
Подаването на данните 
ще става единствено чрез 
системата „Е-виза” ден 
преди предаването на 
паспортите. В случай на 
прекъснат достъп до ин-
тернет страницата данни-
те от визовия формуляр 
ще се приемат на пре-
носим външен носител. 
За организиране на тази 
дейност ще се изготви 
график за предварително 
записване за подаване на 
заявленията. Изготвянето 
на графика започва от 15 

юни, а началната дата за 
подаване на заявленията 
е 1 юли. „Звучи добре, 
но към 1 юли вече 2/3 от 
заявленията за визи ще 
бъдат подадени”, казва 
Панковски.

Записванията ще се 
регистрират по реда на 
заявките, направени по 
електронна поща за всеки 
конкретен ден. За да се 
гарантира, че консулски-
те служби ще може да 
се справят с очаквания 
наплив на документи, там 
ще бъдат командирова-

ни служители на МВнР 
или ще се наемат местни 
лица.

Многократни визи
Собствениците на имо-
ти в България ще могат 
да получат многократна 
виза със срок на валид-
ност до 1 година, ако през 
предходната година те са 
получили поне една виза и 
са я използвали по законо-
съобразен начин.

Те ще могат да получат 
многократна виза за ми-
нимум 2 и максимум 5 

Любомир Панковски,
зам.-председател на Българската 
асоциация на туристическите 
агенции 

Крайно сме 
разочаро-

вани, промените 
са фиктивни и 
няма да доведат 
до практически 
резултати

Николай Младенов, 
министър на външните работи 

По-лек ре-
жим за дос-

тъп до български 
визи, откакто 
сме в Европей-
ския съюз, до 
този момент не е 
имало
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Плащат по 10 
млн. лв. месечно 
по “Регионално 
развитие”

Освен процедури за избор 
на изпълнител на пътните 
проекти и надзор Агенция 
“Пътна инфраструктура” 
ще прави и такива за избор 
на проектни мениджъри. 
В момента регионалното 
министерство проучва въз-
можностите какви догово-
ри да подписват бъдещите 
управляващи на проекти-
те, за да носят отговорност 
за тяхното реализиране. 
Проектните мениджъри 
ще бъдат финансирани с 
пари от техническа по-
мощ по програма “Транс-
порт”.

Управление
“Наемани са много кон-
султанти, но те не но-
сят отговорност. Целта 
е проектните мениджъри 
да носят отговорност за 
изпълнението”, обясни 
регионалният министър 
Росен Плевнелиев. Освен 
външни проектни мени-
джъри ще има и такова 
специално звено в АПИ. 
Неговите служители ще-
ли да работят заедно с 
външните експерти. “В 
Германия има 11 хил. бъл-
гарски студенти, а от тях 
200 учат управление на 
строителството. Например 
те могат да кандидатстват 
за проджект мениджъри”, 
обясни министърът.

Според Плевнелиев целта 
е да се повиши капаците-

Пътната агенция ще избира 
и проектни мениджъриБизнесът не е доволен от            новите 

визови облекчения за руски     туристи 

Без пари 
Безплатни  
визи ще се 
издават на:    

лица, които участват 
в международни младеж-
ки спортни мероприя-
тия, културни и твор-
чески дейности

 ученици, студенти и 
придружаващи препода-
ватели, които предпри-
емат пътувания с цел 
обучение или образова-

▶

▶

телна квалификация
 научни работници, 

пътуващи с цел извърш-
ване на научни изслед-
вания

 представители на 
организации с несто-
панска цел на възраст 
до 25 години, участващи 
в семинари, конферен-
ции, спортни култур-
ни или образователни 
събития

 участници в офици-
ални програми за обмен, 
организирани от побра-
тимени градове, и др.

▶

▶

▶

Държавата съветва туристическия          бизнес срещу 5.5 млн. лв. 

СТРАТЕГИЯ ЗА РАЗВИТИЕ 
НА ЕНЕРГЕТИКАТА В БЪЛГАРИЯ 

И ИНВЕСТИЦИИ В СЕКТОРА

ДИСКУСИОНЕН ФОРУМ

Национална
сигурност

и енергетика

Развитие 
на държавната 

енергетика

Оценка на социално – 
икономическото въздействие 

на енергийните проекти

�� ЮНИ ���� Г., �.�� Ч. ХОТЕЛ „АРЕНА ДИ СЕРДИКА”, ЗАЛА АРЕНА
За информация и регистрация: ��/ ���� ���, ��/ ���� ��� и e�mail: mvarbanova@pari.bg

С подкрепата на: Медийни партньори:

Съвети
Насоки на 
МИЕТ за 
успешен бизнес 
туризъм    

Преди да пристъпи-
те към драстични про-
мени, тествайте иде-
ите си, за да се увери-
те как се възприемат 
от клиентите!

наблюдавайте и слу-
шайте вашите кли-
енти. Понякога това 
спестява специализи-
раното проучване!

▶

▶

Клиентите често 
променят определени 
навици и приоритети. 

Бъдете наясно с про-
мените, които може 
да повлияят върху 
вашия бизнес!

анализирайте биз-
неса си чрез потреби-
телите, които най-
много харесват вашия 
продукт!

Бъдете търпели-
ви! Понякога са нужни 
между 2 и 3 години за 
реализиране на печал-
ба от продажбата на 
туристически  
продукти

▶

▶

▶

▶

тът на пътната агенция в 
управлението на големите 
инфраструктурни проекти 
по оперативната програма 
“Транспорт”. По думите му 
нейното изпълнение е най-
лошо към момента, а реа-
лизирането на “Регионално 
развитие” е най-успешно.

Доволен
Вчера лично Реналдо Ман-
дметс, ръководител на от-
дел “България”, дирекция 
“Регионална политика” на 
ЕК похвали изпълнението 
на програмата. Той дори 
призна пред комитета за 
нeйното наблюдение, че 
вече не сънува кошмари, 
че страната ни губи пари. 
Мандметс обаче каза, че 

трябва да се подобри капа-
цитетът на администраци-
ята и че някои процедури 
трябва да се опростят.

обучение
“До няколко месеца ще 
има мобилни екипи за 
обучение на лицата, кои-
то правят проектите, и за 
проверки за реализацията 
им”, увери ръководите-
лят на програмата у нас 
зам.-министър Лиляна 
Павлова. 

Тя обясни, че вече има 
опростени процедури и че 
срокът за верифициране 
на разходите е съкратен. 
“Всяка седмица се одобря-
ват направени разходи и 
месечно се плащат по 10 

млн. лв. Разплатили сме 
145 млн. лв., а до края на 
годината планираме да дос-
тигнем плащания от 200 
млн. лв.”, каза Павлова. 
Досега са договорени 1.355 
млрд. лв. 

Павлова припомни, че за 
държавните болници по 
“Регионално развитие” са 
предвидени над 280 млн. 
лв. за нова апаратура и 
ремонти. 

“Върнатата рамкова про-
грама на Министерството 
на здравеопазването се 
преработва, за да може 
държавните болници да 
кандидатстват за средства 
по програмата”, обясни 
тя. 

Красимира Янева

те услуги да са съобразени с 
жизнения стил на клиентите 
и разполагаемите средства. 
Специално внимание тряб-
ва да се обърне на предла-
гането и информационните 
източници, сочат още в из-
следването. 

Николета Цветкова

10
▶ хил. бройки е тира-
жът, в който министер-
ството на икономиката 
и туризма е отпечатало 
наръчника

Реналдо Мандметс от ЕК поздравява Росен Плевнелиев (вляво) за работата по 
програма “Регионално развитие”
▶

снимКа марина ангелова

Руските туристи вече ще получават по-лесно визи                                    за България. Но дали те вече не са си направили  
планове за лятото снимКа емилия Костадинова

▶

години, ако през предход-
ните 2 години са ползвали 
едногодишна многократ-
на виза. Облекченията за 
многократните визи ще 
важат за гражданите на 
Русия, Украйна, Беларус и 
Република Молдова.

Според Панковски и това 
не е нещо ново, сега прос-
то изрично е уточнено, че 
става въпрос за собстве-
ниците на имоти. Дългият 
списък с безплатни визи 
всъщност са предписания 
на визовия кодекс

Дарина Черкезова
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А+ 
▶ e рейтингът на Чехия 
с положителна прогноза 
според Fitch

Финансовите министри от Г-20 не се 
разбраха за данъка върху банките  
Страните обсъжда-
ха, но не постигнаха 
конкретни резултати 
по спорните въпроси 
като данъка върху 
банките
Американският минис-
тър на финансите Тимъти 
Гайтнър призова в събота 
колегите си от Г-20 да не 
разчитат на увеличаване на 
потреблението в Америка за 
нарастване на икономиче-
ския растеж в света. САЩ 
са се насочили към уве-
личаване на спестявания- 
та, ето защо потреблението 
трябва да бъде подпомогна-
то от страни като Япония, 
Германия и Китай, където 
търсенето на вътрешния 
пазар може да се увеличи. 

Противоположни 
стратегии
Гайтнър изрази мнението 
си при закриването на дву-
дневната конференция на 
20-те водещи икономики 
в света, която се проведе 
в южнокорейския град Бу-
сан. Дискусията трябваше 
да намери баланса между 
две противопоставящи се 
фискални стратегии: про-
дължаване на стимулите за 
икономическо възстановя-
ване, което се предпочита 
от американците, и овладя-
ване на големите дефицити 

Износът в еврозоната е   
по-висок в края на март
БВП е нараснал за 
първи път от 2008 г.  
Износът и правителстве-
ните разходи спасиха ико-
номиката на Европа през 
първото тримесечие на 
тази година, компенсирай-
ки продължаващия спад в 
инвестициите. 

Данни
Износът в 16-те страни 
от еврозоната нарасна с 
2.5% спрямо четвърто-
то тримесечие на 2009 
г., когато увеличението 
бе 1.7%. Разходите обаче 
са мръднали само с 0.6% 
нагоре, сочат данни на 
статистическата служба 
на Европейския съюз от 
днес.

Бизнес инвестициите са 
паднали с 1.1%, което е 
осмо поредно тримесечие 
на низходящо движение. 
На годишна база спадът 
е 5%.

Брутният вътрешен про-
дукт се е покачил с 0.2% 
през първите три месеца 
на 2010 г. Нарастването му 
на годишна база е 0.6%, 
което е първото годиш-
но увеличение от третото 
тримесечие на 2008 г. 

Потребителските раз-
ходи са намалели с 0.1% 
през първите три месеца 
на годината, а износът е 

скочил с 4%. Строител-
ството се е смъкнало с 
2.7%. 

Причини
Набирането на скорост от 
европейската икономика 
през тримесечието веро-
ятно се дължи на иконо-
мическото възстановяване 
в световен мащаб, тегле-
но от азиатските страни. 
Растежът обаче може да 
бъде разклатен от свито-
то потребление в самите 

страни заради високата 
безработица, която беле-
жи дванадесетгодишен 
връх, и от мерките за за-
тягане на разходите от 
страна на правителствата 
заради дълговата криза в 
района. Ето защо възста-
новяването в еврозоната 
ще продължи да зависи от 
търсенето отвън. 

На годишна база изно-
сът е скочил 6%, а пра-
вителствените разходи са 
нараснали с 2%. 

Тройна коалиция вероятно  
ще управлява Чехия

Петър Нечас от 
Гражданските 
демократи ще съставя 
правителство, Fitch 
увеличи прогнозата  
на страната
Чешкият президент Вацлав 
Клаус възложи на лидера на 
Гражданската демократич-
на партия Петър Нечас да 
състави правителство, след 
като рейтинговата агенция 
Fitch вдигна прогнозата по 
рейтинга на страната заради 
изгледите за съкращаване 
на разходите в администра-
цията. Надявам се до две 
седмици да ме информира-

те за резултата, за да мога 
да предприема следващите 
стъпки по конституция, зая-
ви Клаус на пресконферен-
ция заедно с Нечас.

Коалицията
Партията на Граждански-
те демократи, TOP 09 и 
Обществени дела, които 
спечелиха гласовете на из-
бирателите преди седмица, 
подписаха декларация за 
съставяне на кабинет. Про-
грамата им включва борба 
с корупцията и обещание-
то, че до 2013 г. ще нама-
лят наполовина липсата в 
бюджета до поставения от 
Европейския съюз праг от 

3% от брутния вътрешен 
продукт. Ще бъде създа-
дена нова администрация, 
която да замени прави-
телството. Коалицията от 
трите партии си осигурява 
118 места в 200-местния 
парламент.

Рейтинг 
Fitch заяви, че ревизира 
прогнозата по дълга на 
страната от стабилна на 
положителна и потвърди 
дългосрочния А+ рейтинг 
на външния дълг. Според 
Standard&Poor’s оценката на 
страната е А, а Moody’s дава 
А1, което е пето най-високо 
ниво по неговата скала. 

в бюджета, което е основна 
грижа на европейците. 

Според САЩ страните 
с голям търговски дефи-
цит като Германия и Ки-
тай трябва да стимулират 
местното търсене, защото 
се опасяват, че по-стегната 
фискална политика може да 
попречи на възстановяване-
то и растежа в световен ма-
щаб. Беше изразено и силно 

одобрение за европейския 
план от пoчти 1 трлн. USD, 
който ще бъде заделен за 
бъдещо спасяване на стра-
ни, заплашени от фалит 
заради големи дългове. 

В общото изявление от 
конференцията финансови-
те министри и управители-
те на централните банки из-
явиха мнението, че страни-
те със сериозни фискални 

проблеми трябва да ускорят 
консолидацията.

Данък върху банките
Един от основните въпро-
си, който бе обсъждан, бе 
реформата на финансовите 
регулации и данъкът върху 
банките, който породи раз-
ногласия между участни-
ците. До края на срещата 
не се постигна съгласие за 

единен универсален данък, 
чиято цел според първо-
началното предложение е 
събиране на средства, ко-
ито да бъдат използвани за 
спасяване на финансовите 
институции, вместо те да 
идват от джоба на данъко-
платците. 

Европа и САЩ са твър-
до за такъв данък, докато 
Канада е категорично про-

▶ Предложенията след форума на Г-20 в Южна Корея ще послужат като дневен ред на следващата среща на 
ръководителите на страните от групата в Канада снимки reuters

▶ Чешкият президент 
вацлав Клаус се 
надява лидерът 
на Гражданските  
демократи Петър 
Нечас до две седмици да 
състави правителство 

▶ Нарастването на световната икономика даде 
рамо на износа на Европа, който се увеличи през 
първото тримесечие на тази година

тив. Все пак самата идея 
е подкрепена от широк 
консенсус, различията са 
предимно в техническите 
подробности как това да 
стане. В комюникето от сре-
щата се казва, че ще бъдат 
взети под внимание различ-
ните обстоятелства и въз-
можности на всяка отделна 
страна. Вместо данък върху 
банките страните са по-
склонни да приемат идея- 
та за „принципи”, които да 
защитават данъкоплатците 
и да са насочени към на-
маляване на рисковете от 
бъдещи кризи. 

Поглед в бъдещето
Общото изявление на стра-
ните от Г-20 ще послужи 
като дневен ред за срещата 
на ръководителите на тези 
страни в Торонто на 26 и 27 
юни. Очаква се там да бъде 
и американският президент 
Барак Обама. Съгласие по 
предложенията трябва да 
бъде постигнато до ноем-
ври тази години, като целта 
е да бъдат въведени в края 
на 2012 г. 

Г-20 включва както разви-
ти, така и възникващи ико-
номики. След възникването 
на рецесията тя пое функ-
циите на Г-7 от най-разви-
тите индустриални страни 
и се превърна във форум, 
който определя развитието 
на глобалната икономика.
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Oбикновени акции в “Химимпорт” 
остават без дивидент за 2009 г.
За всяка 
привилегирована 
ценна книга 
акционерите ще 
получат по  
0.1077 лв. 

Само притежателите на 
привилегировани акции в 
“Химимпорт” ще получат 
дивидент за 2009 г. Това 
става ясно от поканата за 
годишното общо събрание 
на акционерите на най-го-
лемия публичен холдинг. 

разпределение
Една от точките, по които 
ще гласуват акционерите, 

е да не се разпределя ди-
видент по обикновените 
акции от печалбата, реа-
лизирана от “Химимпорт” 
през миналата година. 
Заложено е финансовият 
резултат да бъде отнесен 
към фонд “Резервен” на 
дружеството. Консолиди-
раната печалба на хол-

динга за 2009 г. е 129.5 
млн. лв. 

привилегии
В същото време обща-
та сума, предвидена за 
гарантиран дивидент по 
привилегированите акции 
за миналата година, е до 
9.59 млн. лв. Дивидентът 
на една акция е 0.1077 
лв. 

През юли 2009 г. Коми-
сията за финансов надзор 
вписа емисията привиле-
гировани акции на “Хи-
мимпорт”. Емисията е от 89 
646 283 акции и е издадена 
в резултат на увеличението 
на капитала от 149 999 984 
на 239 646 267 лв. 

Общото събрание на 
“Химимпорт” е насрочено 
за 5 юли 2010 г. Гаранти-
раният дивидент по при-
вилегированите акции ще 
се изплаща в тримесечен 
срок след събранието. 

По време на събранието 
акционерите ще гласуват 
и възнагражденията на 
членовете на управител-
ния и надзорния съвет на 
холдинга. 

Предложението е те да 
получават по 2 хил. лв. 
месечно. По време на 
петъчната борсова сесия 
обикновените акции на 
"Химимпорт" се понижи-
ха с 0.38% до 2.096 лв.

магдалена иванова

Авиоиндустрията 
постепенно  
се възстановява
Международният 
пътнически трафик 
през април е отчел 
2.4% ръст

Авиоиндустрията започна 
бавно да възвръща предиш-
ните си позиции, след като 
регистрира рекордни загуби 
заради изригналия исланд-
ски вулкан и световната фи-
нансова криза. Това съобщи 
Международната асоциация 
за въздушен транспорт. 

„Индустрията продължава 
бавно да се възстановява от 
глобалния финансов крах”, 
заяви генералният директор 
на асоциацията Джовани 

Бисиняни, цитиран от АФП. 
В организацията участват 
230 авиокомпании, които 
отговарят за 93% от светов-
ните пътнически полети. 

Темповете на възста-
новяване на сектора се 
забавиха значително от 
изригването на исландския 
вулкан, който разпръсна 
вулканична пепел из целия 
континент и замрази почти 
всички полети в Европа 
за около седмица. След 
като за март международ-
ният пътнически трафик 
се увеличи с 10.3%, офи-
циалните данни показаха 
рекордно нисък ръст за 
април - само 2.4%. 

9.59
▶ млн. лв. е общата сума, 
предвидена за гаранти-
ран дивидент по приви-
легированите акции за 
2009 г. 

Цитат

Все още не съм 
планирал кога 

точно Facebook да стане 
публична компания

 марк зукърбърг,  
гл. изп. директор на Facebook

Dow Jones пропадна под 
границата от 10 000 пункта
Водещият американски 
индекс Dow Jones пропад-
на в петък под граница-
та от 10 000 пункта след 
масирани разпродажби в 
последната сесия за сед-
мицата. Индексът отчете 
спад над 3% и приключи 
сесията при 9931.97 пунк-
та, като всички 30 участ-
ници в индекса затвориха 
с понижение. В рамките 
само на две седмици ин-
дексът успя на два пъти 
да слезе под тази граница, 
като последния път това 
се случи на 26 май. Ни-
вото от 10 000 пункта е 
ключово за движението на 
индекса, тъй като проби-
ването му в една от двете 
посоки е сигурен белег 
за предстоящия тренд. За 
последно бенчмаркът се 
колеба дълго около тази 
кота в началото на януари 
2010 г. 

Широкият индекс S&P 
500 затвори сесията с 
понижение от 3.44% до 
1064.88 пункта. При висо-
котехнологичния Nasdaq 
Composite достигнатото 
ниво беше 2219.17 пунк-
та, което е понижение с 
3.64%.

Една от най важните при-
чини, довела до масовата 
разпродажба, бяха данни-
те, изнесени от министер-
ството на труда на САЩ. 
Според предварителни 
данни, направени от ана-
лизаторите на Bloomberg, 
новооткритите работни 
места в Америка през май 
трябваше да стигнат 536 
хил., като ако това беше 
станало факт, щеше да е 
невиждано постижение от 
1983 г. насам. Реално обаче 
цифрата се оказа със 105 
хил. по-малко, а наетите 
работници, главно в дър-
жавната администрация, 
бяха 431 хил. 

Европейските пазари 
също бяха подложени на 
силни разпродажби. Пове-
чето индекси спаднаха с по 
около 3%, най-губещите 
бяха испанският Ibex 35 и 
италианският FTSE MIB, 
които загубиха по 3.8%. 
При германския DAX по-
нижението достигна 1.91% 
до 5938.88 пункта.

Влияние върху борси-
те оказа изказването на 
говорителя на унгарския 
премиер Виктор Орбан. По 
неговите думи икономика-

Тежката икономическа ситуация в Унгария предизвика големи 
разпродажби и на фондовите борси в Европа

Данните за откритите работни места в СаЩ през май се отразиха най-силно на Уолстрийт, където средно-
то понижение стигна 3%
▶

та на страната в момента 
се намира в изключително 
тежка ситуация, което от 
своя страна засили при-

тесненията на инвестито-
рите, че дълговата криза 
в Гърция започва да се 
разпространява. По-късно 

самото правителство се 
опита да се разграничи 
от това мнение, като зая-
ви, че ще направи всичко 

възможно, за да изпълни 
поетите ангажименти за 
ниски стойности на дефи-
цита си.

Снимка bloomberg
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Дружествата от агросекто-
ра, чиито акции и облига-
ции са качени за търговия 
на Българската фондова 
борса, отчетоха 13.5% 
спад на продажбите си 
през първото тримесечие. 
Това показва анализ на в. 
“Пари” върху консолиди-
раните резултати на “Зър-
нени храни България” АД, 
“Агрия Груп холдинг” АД, 
“БГ Агро” АД и “Зърнени 

храни България - Фарин” 
АД. За първите три ме-
сеца на 2010 г. четирите 
компании са реализира-
ли 76.4 млн. лв. приходи 
от продажби спрямо 88.3 
млн. лв. за съпоставимия 
период на миналата го-
дина.

Единични сделки
Единствената компания 
от сектора, която успява 

да увеличи продажбите си 
през първото тримесечие, 
е “Агрия”. Показателят 
се повишава с 13.3% на 
годишна база и достига 
21.2 млн. лв. “Повише-
нието на продажбите се 
дължи на малко повече 
експортни сделки, които 
направихме през първото 
тримесечие”, обясни ре-
зултатите Емил Райков, 
изпълнителен директор 

на “Агрия Груп холдинг”. 
По думите му компани-
ята е продала по-голямо 
количество пшеница за 
първите три месеца на го-
дината. “Това са нормални 
темпове на развитие и са 
от обичайната дейност”, 
твърди Емил Райков.
Най-голям спад на про-
дажбите в процентно из-
мерение отчита най-мла-
дата публична компания 

в агросектора - “БГ Агро”. 
Приходите от продажби на 
дружеството се свиват с 
48.6% на годишна база и 
в края на март тази година 
намаляват до 11.4 млн. 
лв. “Спадът се дължи на 
изместване на търговията, 
тъй като нашият бизнес 
е със сезонен характер”, 
каза председателят на СД 
на “БГ Агро” Ненко Нен-
ков. По думите му през 

миналата година повечето 
сключени сделки през яну-
ари и февруари са помог-
нали са ръст на продаж-
бите, докато през 2010 г. 
тези сделки са сключвани 
през март и април. “В края 
на второто тримесечие ще 
се доближим до нивата от 
миналата година”, твърди 
Ненко Ненков. “БГ Агро” 
е получило финансиране 
от правителството за 1.93 

Единствено “Агрия Груп холдинг” АД отчете повишение на приходите от продадени стоки и продукция
агрокомпаниите свиха продажбите си в началото на 2010 г.

Предложения
„ЦБА” 
капитализира 
печалбата си
Търговската компания 
„ЦБА Асет Менидж-
мънт” АД няма да разда-
ва дивидент от печалба-
та за миналата година. 
Предложението ще бъде 
подложено на гласува-

не на свиканото за 15 
юли общо събрание на 
акционерите. В поканата 
се предлага на инвес-
титорите резултатът да 
бъде отнесен във фонд 
„Резервен”. Според 
годишния консолидиран 
отчет на дружеството 
през 2009 г. ЦБА отчита 
192 хил. лв. загуба. Ак-
ционерите в компанията, 
която управлява еднои-

менната верига магазини 
за бързооборотни стоки, 
ще решава и за запла-
тите на управителния 
съвет.
Последната сделка с 
книжата на ЦБА е от 26 
май тази година, когато 
650 лота смениха соб-
ственика си на цена 0.85 
лв. за акция. Пазарната 
капитализация на компа-
нията е 17.2 млн. лв.

Тази година ще 
е по-добра 
от предходната
Повишаването на про-
дажбите през първото 
тримесечие се дължи на 
малко повече експортни 
сделки. Това са нормални 
темпове на развитие и са 
от обичайната дейност. 
При нас се наблюдава 
сезонност в дейността. 
Мисля, че през изтеклото 
тримесечие продадохме 
малко повече пшеница 
като количество.
Спадът на печалбата е 
минимален и бих казал, 
че резултатът е същият 
както миналата година. 
Няма фактори, които да 
помагат за ръста, но няма 
и негативни тенденции.
Тази година ще е по-
силна от 2009 г. по 

две основни причини. 
Първата е, че имаме зад 
гърба си цяла стопанска 
година в условията на 
криза. Това ни позволява 
да направим анализите, 
разчетите и прогнозите 
си по-точно. Другата при-
чина е добрата реколта, 
която се очаква през тази 
година. Предварителните 
прогнози са за около 20% 
ръст на количеството 
пшеница. При рапицата 
вероятно добивите ще 
са с 50% по-високи, като 
за това ще помогнат и 
повечето засети площи. 
Това ни кара да сме 
оптимистично настроени, 
защото така ще повишим 
експорта.

Предварителните 
прогнози са за 

около 20% ръст на 
количеството пшеница

"Зърнени храни България" АД "БГ Агро" АД

Общо

"Агрия Груп холдинг" АД "Зърнени храни България - Фарин" АД
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Продажби Печалба

 Емил райков, 
изпълнителен директор на „Агрия Груп холдинг” АД 

Русе
инвестиции за  
1.8 млн. лв. в  
градски транспорт
„ЕГГЕД Русе” АД инвести-
ра 1.8 млн. лв. за автобуси 
от градския транспорт 
на града, съобщиха от 
компанията. Това са пър-
вите десет нови превозни 
средства, които фирмата 

включва към автопарка си. 
Втората доставка е от още 
10 автобуса и дружеството 
очаква да я получи до края 
на юли тази година. Инвес-
тицията е част от поетите 
от фирмата ангажименти 
към общината. „ЕГГЕД 
Русе” предостави и пър-
вите 8 тролейбуса. Според 
плановете на компанията 
те трябва да достигнат до 
20. Вносът на оставащите 

бройки трябва да бъде 
направен до края на юли. С 
това компанията ще изпъл-
ни поетите ангажименти 
към общината. Фирмата 
е подписала договор през 
2008 г. с община Русе за 
внос на транспортни сред-
ства от този тип. Първо-
началният договор е за 50 
возила, но според планове-
те на компанията тяхната 
бройка е увеличена до 55.
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Единствено “Агрия Груп холдинг” АД отчете повишение на приходите от продадени стоки и продукция
агрокомпаниите свиха продажбите си в началото на 2010 г.

Цифра на деня

10.451
 млрд. лв. е общата пазарна капитализация на Българска-

та фондова борса след края на петъчната сесия
▶

Тази година ще 
е по-добра 
от предходната

млн. лв. спрямо 1.6 млн. 
лв. в края на март 2009 г. 
“Този ръст е заради по-
вечето декари земя, кои-
то обработваме”, добави 
Ненко Ненков. Според 
него това са субсидиите, 
които се плащат на земе-
делските производители.
Продажбите на “Зърне-
ни храни България” през 
първото тримесечие на-
маляват с 4.1% до 42.3 

млн. лв. Показателят при 
“Зърнени храни България 
- Фарин” се понижава с 
35% на годишна база, като 
в края на март 2010 г. про-
дажбите на компанията са 
3.5 млн. лв.

печалба
Въпреки по-малкото про-
дажби агрокомпаниите 
са увеличили общата си 
нетна печалба с 1.2%. В 

периода януари - март 
положителният финансов 
резултат достига 4.64 млн. 
лв. спрямо 4.58 млн. лв. 
година по-рано. Единстве-
но “Фарин” е на загуба, 
като увеличава отрицател-
ния резултат с 19.35% до 
74 хил. лв. 
Най-голямо е увеличени-
ето на печалбата отчита 
“БГ Агро”. Резултатът 
достига почти 1.9 млн. 

лв., което е 51.6% ръст на 
годишна база. Положител-
ният резултат на “Зърнени 
храни” намалява с 21.55% 
до малко над 2 млн. лв., а 
печалбата на “Агрия” се 
свива с 7.8% до 802 хил. 
лв. В изчисленията е из-
ползвана печалба без тази 
за малцинствено участие.

очаквания
Мениджърите на компа-

ниите от сектора изразиха 
оптимистични очаквания 
за развитието на бизнеса 
през оставащите месеци 
на 2010 г. Шефовете за-
явиха, че реколтата през 
тази година ще е по-добра, 
което ще повиши обемите 
на продажбите, оборота 
и печалбите на компани-
ите. “Имаме зад гърба си 
цяла стопанска година в 
условията на криза и това 

ни позволява да направим 
анализите, разчетите и 
прогнозите си по-точни”, 
обоснова оптимизма си 
Емил Райков. Според Нен-
ко Ненков дъната в цените 
на продукцията, с която 
търгуват дружествата, са 
достигнати през есента на 
2009 г. и повече няма да 
сме свидетели на толкова 
ниски цени.

атанас Христов

Спадът на продажбите 
ни се дължи на факта, 
че нашият бизнес не е 
регулярен и има сезонен 
характер. Януари и февруа-
ри миналата година имаше 
изместване на търговията 
и повече сделки, откъде-
то дойде и по-високият 
оборот. Сега търговията се 
измести в края на март и 
април. В края на второто 
тримесечие ще се добли-
жим до нивата от миналата 
година.
Повечето приходи от 
правителството са заради 
повечето декари земя, 
които обработваме. Този 
ръст е заложен в стратеги-
ята и ние го следваме. Тези 
приходи са субсидиите, 

които се плащат на произ-
водителите. 
Печалбата се увеличава 
и заради приключени 
сделки, които започнаха 
миналата година. Те бяха 
финализирани с по-голям 
марж.
Има всички основания да 
очакваме по-добра 2010 г. 
Условията за производстве-
ната част засега са много 
добри и мисля, че ще има 
фантастична реколта. Па-
зарите също се съживяват. 
Дъната в цените на нашата 
продукция бяха достигнати 
през есента на 2009 г. и 
няма да ги видим повече. 
Очаквам по-големи обеми, 
повече приходи и по-висо-
ка печалба през 2010 г.

Повечето приходи от 
правителството са  

заради повечето декари 
земя, които обработваме

Финализирахме 
сделки с по-висок 
марж на печалба

"Зърнени храни България" АД "БГ Агро" АД

Общо

"Агрия Груп холдинг" АД "Зърнени храни България - Фарин" АД
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Графика: Вихър Ласков

Продажби Печалба

Придобиване
„Монбат” 
купи завод за 
светодиоди
Акумулаторният про-
изводител „Монбат” 
АД купи 25 500 акции, 
или 51% от капитала на 
„Окта Лайт България” 
АД, съобщи синият чип 
през БФБ. Публичното 

дружество е платило 
2.35 млн. лв. за мажори-
тарния пакет в произво-
дителя на светодиоди. 
Продавач е „Октагон 
интернешънъл” ЕООД, 
което не е свързано 
лице с „Монбат”, уточ-
няват от компанията. 
Управителният съвет 
на акумулаторния завод 
е решил да увеличи 
капитала на новото 

дружество, като запише 
и придобие нови 2 320 
500 акции с номинал 1 
лв. След издаването на 
новите книжа „Монбат” 
ще запази дяловото си 
участие. 
Сред дейностите на 
новото дружество в 
портфейла на „Мон-
бат” са проектиране и 
производство на специ-
ализирани продукти за 

улично, архитектурно 
и художествено освет-
ление.
Петъчната сесия за-
върши без промяна в 
цената на книжата на 
„Монбат”. По позици-
ята на синия чип бяха 
прехвърлени 3012 лота 
на нива 6.498 лв. за 
акция. Капитализацията 
на монтанското пред-
приятие е 253.4 млн. лв.

 ненко ненков,
председател на СД на „БГ Агро” АД
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Предприятието 
ще финансира 
разработването 
на автомобилни 
нововъведения

General Motors създаде дъ-
щерна компания за риско-
ви инвестиции, която ще 
помага на автомобилния 
производител да иденти-
фицира и разработва нови 
технологии, съобщи GM. 
General Motors Ventures ще 
се ръководи от досегашния 
вицепрезидент по глобал-
ното продуктово планиране 
в GM Джон Локнер. Той 
ще встъпи в длъжност на 1 
юли 2010 г.

В интерес  
на клиента
Предприятието е финан-
сирано с първоначална 
инвестиция от 100 млн. 
USD. В момента се про-
учват евентуални дяло-
ви инвестиции в няколко 
свързани с автомобилната 
индустрия технологични 
и бизнес модела, казаха 
от компанията. Постоянно 
търсим начини да предло-
жим най-добрите техноло-

гии на своите потребите-
ли, заяви вицепрезидентът 
по корпоративната страте-
гия Стивън Гирски. 

Целта ни е да реализи-
раме тези новаторски тех-
нологии и да им помогнем 
да стигнат до пазара. Така 
нашите клиенти ще имат 
достъп до най-добрите 
възможни технологии, до-
бави той.

Възстановяване
GM напоследък започна да 
се възстановява, след като 
подобно на други компании 
в сектора пострада сериоз-
но от рецесията. Миналия 
месец производителят от-
чете печалба от 865 млн. 
USD за първото тримесе-
чие на 2010 г. и парични 
приходи от 1 млрд. USD. 
Резултатите надминаха  
очакванията на анализато-
рите и увеличиха шансове-
те на компанията да отчете 
положителен финансов ре-
зултат за цялата година. В 
началото на миналата сед-
мица GM обяви, че продаж-
бите на четирите й марки 
в САЩ са се увеличили с 
32% през май благодарение 
на силното търсене.

GM прави фонд за 
рискови инвестиции

Операторът на вауче-
ри за храна предлага 
решения за упра-
вление на обекти и 
мотивация

Операторът на ваучери за 
храна „Содексо” препози-
ционира бизнес дейности-
те си. Компанията предлага 
услуги в три направления -  
„Социални придобивки”, 
насочени към привличане, 
мотивация и задържане 
на служители, „Стимули-
ране и признание” с фо-
кус върху повишаване на 
продажбите и постигане 
на търговските цели и „Ре-
шения за управление и мо-
ниторинг на обществени 
субсидии”. 

намерения
Промяната в бизнес на-
соката не е свързана с 
липсата на либерализация 
на пазара на ваучери в 
България, каза Жан Ис-
тас, главен изпълнителен 
директор на „Содексо”. 
По думите му решението 
е взето на централно ниво 

в групата и ще се прилага 
във всички държави, в кои-
то тя развива дейност.

Мотивационните реше-
ния са важни за бизнеса 
дори в условията на кри-
за, смятат от „Содексо”. 
Компаниите трябва по 
всяко време да имат ясна 
представа за работата и 
ефективността си, за да 
бъдат още по-конкуренто-
способни. 

Услуги
В плановете на компания-
та за тази година е под-
силването на съществу-
ващите услуги, предимно 
социалните придобивки. 
Фокусът ще бъде поста-
вен и върху разработване 
на измерими резултати за 
предлаганите услуги, така 
че клиентите да използват 
по-добре своите вътрешни 
ресурси. 

Новата програма за сти-
мулиране и поощрение, 
която е ориентирана към 
подобряване на търгов-
ските резултати, също ще 
бъде приоритет през на-
стоящата година.

Операторът на ваучери „Содексо” 
разширява дейността си

 Жан истас▶

Рефинансирането с кредит е 
новата мода при облигациите

Рефинансирането чрез 
банков заем се превръща 
в новата мода за спасяване 
от бремето на облигаци-
онния дълг за българските 
компании. Поразхлабе-
ната примка в корпора-
тивното кредитиране се 
използва от компаниите с 
облигации за преструкту-
риране на дълга. 

обратно изкупуване
В края на миналата седми-
ца “ФеърПлей Интерне-
шънъл” АД обяви, че ще 
изкупи цялата си емисия 
облигации от пазара. “Ще 
рефинансираме облигаци-
ите чрез банков кредит”, 
обясни за в. “Пари” Маню 
Моравенов, изпълнителен 
директор на дъщерното 
дружество “ФеърПлей 
Интернешънъл” АДСИЦ. 
“Като всяка компания, коя-
то има дълг, се стремим да 
намалим себестойността 
му”, добави той. Според 
Моравенов кредитът прос-
то ще бъде по-евтин. От-
четът на “ФеърПлей Ин-
тернешънъл” АД показва, 
че компанията има 26 млн. 
лв. облигационен дълг. 

Романският производи-
тел на стоманени въжета 
“Метизи” пък рефинансира 

през първото тримесечие 
падежиращата си емисия 
корпоративен дълг също 
чрез кредит. Компанията 
трябваше да изплати 2 млн. 
лв. главница и лихви. Спо-
ред отчета за тримесечието 
облигациите наистина са 
изплатени, но пък със съ-
щата сума се увеличават 
задълженията към банки и 
финансови институции.

Тенденция
Голяма част от падежира-
щите емисии през следва-
щата година най-вероятно 
ще се изплащат точно по 
този начин, обясняват ана-
лизатори. 

“В България облигаци-
онният пазар винаги е бил 
малък по размери, но през 
последните две години 
спря да функционира по-
ради ограничаване на лик-
видността и повишаване 
на риска”, твърди Петко 
Вълков, изпълнителен ди-
ректор на “БенчМарк Асет 
Мениджмънт”. “При по-
добни условия банковият 
заем изглежда като по-бла-
гоприятен”, обясни той.

Вълната от проблемни 
емисии е в основата на  
очертаващия се спасите-
лен модел чрез изплащане 

Замръзналият облигационен пазар и разхлабената примка на 
корпоративното кредитиране кара компаниите да търсят банковия заем

проблемните емисии облигации, търгувани на фондовата борса, намират разрешение във финансирането 
чрез нов дълг
▶

на облигации с кредит. 
Облигационерите стават 
все по-слабо отстъпчиви, 
когато става дума за пре-

договаряне. 
Техните опасения са 

свързани с възможността 
наред с наистина затруд-

нени компании от “опци-
ята” да се възползват и 
дружества в добро състоя-
ние. Затова и очакванията, 

че изплатените с нов дълг 
облигации ще нарастват, 
се увеличават. 

мирослав иванов

Снимка БоБи Тошев



Съоръжението  
ще намали вредните 
емисии с 1.7 млн. т 
годишно

RWE AG Innogy, Siemens 
AG и общинското кому-
нално предприятие на 
град Мюнхен Stadtwerke 
Munchen създадоха смесе-
но дружество за изгражда-
нето на вятърен парк край 
бреговете на Уелс. Той ще 
струва 2 млрд. EUR и е 
един от най-големите про-
екти, получили одобрение 
досега. 

Новият проект
Паркът Gwynt y Mor ще 
бъде разположен на 18 км 
от северния бряг на Уелс. 
Турбините ще бъдат 160 
на брой с мощност от 576 
мВт, което е достатъчно 
да захрани с ток 400 хил. 
домакинства, съобщиха 
от компанията. RWE ще 
притежава 60% от проек-
та, Stadtwerke Munchen ще 
има 30%, а останалите 10% 
ще се държат от Siemens. 
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Три германски компании  
ще строят вятърен парк в Уелс

EasyJet изпробва антипепелна система

На 22 юни ще стане 
ясно каква е окон-
чателната цена на 
акциите

Полша се надява да получи 
поне 1.2 млрд. USD от про-
дажбата на 52% от втората 
си по големина енергий-
на компания Tauron Polska 
Energia. В петък правител-
ството обяви минималната 
цена за акциите, които ще 
бъдат приватизирани с пър-
вично публично предлагане 
по метода букбилдинг. 

Долна граница
Долната граница на ценовия 
диапазон е 21% под тавана 
от 0.7 злоти и е фиксирана 
на 0.55 злоти за акция, каза-
ха източници, цитирани от 
Bloomberg. Така най-мал-
ката цена, която държавата 
е готова да приеме за дела, 
е 4.06 млрд. злоти (1.2 млрд. 
USD). Горната граница на 
ценовия диапазон беше 
обявена по-рано миналата 
седмица. До 21 юни ще се 
набират оферти от потен-
циални инвеститори, пише 
в проспекта. На следващия 
ден правителството ще обя-
ви окончателната цена.

опит за втори успех
Първоначално Варшава пла-
нираше да продаде 25% от 
електрическата компания, 
но удвои дела след успеха 
на първичното публично 
предлагане на застрахова-
теля PZU през май. Заедно 
с холандския инвеститор 
Eureko правителството то-
гава продаде 30% от ком-
панията за 8.1 млрд. злоти. 
Това превърна сделката в 
най-голямото IPO от края 
на 2007 г. Емисията беше 
презаписана над девет пъти 
и се пласира в горната гра-
ница на ценовия диапазон.

Анализатори обаче не  
очакват същия успех за 
Tauron. Според тях прави-
телството едва ли ще по-
стигне максималната цена. 
По-вероятно е инвестито-
рите да направят оферти 
в средата на определения 
диапазон.

Полша чака  
най-малко 1.2 млрд. 
USD от Tauron

Проектът ще създаде 1000 
нови работни места и е 
един от най-големите част-
ни инвестиционни проекти 
в Уелс.

Строителството ще запо-

чне през следващата годи-
на, а първите турбини ще 
влязат в експлоатация през 
май 2013 г. Целият вятърен 
парк трябва да бъде готов 
през 2014 г. 

Le Monde и Newsweek търсят купувачи
Изданията се борят да 
оцелеят след прена-
сочването на реклами-
те към интернет

Все повече печатни медии 
са принудени да търсят ин-
веститори, за да оцелеят. 
Френският ежедневник Le 
Monde разглежда оферти 
от пет инвеститорски гру-
пи в опит да се пребори с 
финансовата криза, съобщи 
Bloomberg. Трима потен-
циални инвеститори пък 
искат да придобият амери-
канското седмично списание 
Newsweek.

Кандидати
Сред кандидатите за 65-го-
дишното френско издание 
са испанската Promotora de 
Informaciones (Prisa), швей-
царската Ringier и френската 
Nouvel Observateur, съобщи 
главният изпълнителен ди-

ректор на Le Monde Ерик 
Фоторино. Други потенци-
ални инвеститори са основа-
телят на френския доставчик 
на интернет Iliad Ксавие Ни-
ел, както и група, пожелала 
анонимност.

Към Newsweek интерес са 
проявили OpenGate Capital, 
главният изпълнителен ди-
ректор на Ritchie Capital 
Management LLC Тейн Ри-
чи и Newsmax Media Inc, 
които са подали официални 
оферти.

Независимостта 
като функция
Независимостта на една ме-
дийна група е функция на 
финансовите й резултати, 
пише в писмо до читате-
лите Фоторино. Именно 
като изкарва пари, които 
да инвестира в основните 
си дейности, Le Monde ще 
гарантира истинската си не-
зависимост, посочва той.

Новото съоръжение 
ще бъде монтирано на 
12 самолета до края 
на годината

Нискотарифната авиоком-
пания EasyJet ще изпробва 
система, която ще позво-
ли на авиокомпаниите да 
летят безопасно близо до 
облаци от пепел. Система-
та включва инфрачервена 
технология, която дава въз-
можност на пилотите да 
виждат опасните участъци 
пред тях на разстояние от 
62 км. Така, когато ги забе-
лежи, пилотът би могъл да 
промени курса.

Програмата е подкрепе-

на от въздухоплавателния 
регулатор, който решава 
дали е безопасно да се лети 
през облак от вулканична 
пепел. 

Вулканичен хаос
При изригването на исланд-
ския вулкан през април хи-
ляди полети бяха отменени 
и това предизвика хаос на 
летищата. Само за EasyJet 
отменените полети са били 
1600, а 215 хил. пътници са 
пострадали от това. Тогава 
регулаторът беше критику-
ван, че действа прекалено 
предпазливо.

Тестове
Опитите за използване на 

новата система ще се из-
вършат през следващите 
два месеца. Очакванията 
са тя да бъде монтирана 
на 12 самолета до края на 

годината.
Общо 4.25 млн. души са 

летели с EasyJet през май 
2010 г. спрямо 3.95 млн. за 
същия месец на 2009 г.

планове 
Правителството на Вели-
кобритания планира да 
инсталира над 8000 вятър-
ни турбини в морето през 
следващите десет години 
и така 15% от електричест-
вото към 2020 г. да идва 
от възобновяеми енергий-
ни източници. Това ще е 
седемкратен скок на този 
вид енергия спрямо 2008 
г. Паркът Gwynt y Mor в 
Уелс ще намали отделяните 
въглеродни емисии с около 
1.7 млн. т на година, заяви 
главният изпълнителен ди-
ректор на RWE AG Innogy 
Фриц Варенхолт.

предимства
Уелс е идеалното място за 
зелени технологии. Стра-
ната е заобиколена от вя-
тър и вода и трябва да се 
възползваме от това мес-
тоположение за развитие 
на екологична икономика, 
като така допринесем за 
намаляването на вредните 
емисии, коментира дър-
жавният секретар на Уелс 
Черил Гилън.

Великобритания планира да инсталира над 8000 
вятърни турбини в морето през следващите десет 
години                   Снимки BloomBerg

▶

около 1600 полета на EasyJet бяха отменени при 
изригването на исландския вулкан през април
▶

Читателите на френския ежедневник Le Monde са намалели с 4.14% през 2009 г.▶

52
▶ процента от електри-
ческата компания е макси-
малният дял, който пра-
вителството предлага

Борба за  
оцеляване
Подобно на изданията по цял 
свят френският ежедневник 
не успява да преодолее спа-
да на рекламите, които все 
по-често се насочват към ин-
тернет. Тиражът на всичките 
три големи парижки вестни-
ка спадна миналата година. 
Читателската аудитория на 
Le Monde се сви с 4.14%, а 
на Le Figaro - с 1.76%.

Борба за оцеляване води и 
Newsweek, което е собстве-
ност на Washington Post. 
Изданието е реализирало 
загуба от 44 млн. USD за 
периода от 2007 г. насам. 
Въпреки свиването на раз-
ходите с 31% до 30.8 млн. 
USD за 2008-2009 г. прихо-
дите за първото тримесечие 
показват спад от 31%. Друг 
притеснителен факт са на-
малелите с 39% приходи от 
печатна реклама. 

Le Monde съкрати 130 

служители през 2008 г. в 
опит да намали разходите 
си с 15 млн. EUR годишно. 

През 2009 г. изданието взе 
25 млн. EUR заем от ня-
колко банки, включително 

и BNP Paribas, с условието 
да промени капиталовата 
си структура.
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Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АвстрАлийски долАр AUD 1 1,36162 0,00988
БрАзилски реАл BRL 10 8,85512 0,06961
кАнАдски долАр CAD 1 1,55286 0,01695
ШвейцАрски фрАнк CHF 1 1,40193 0,01962
китАйски ренминБи юАн CNY 10 2,37488 0,04006
ЧеШкА кронА CZK 100 7,50654 -0,08892
дАтскА кронА DKK 10 2,62887 0,00053
естонскА кронА EEK 10 1,25000 0,00000
БритАнскА лирА GBP 1 2,36368 0,02333
Хонконгски долАр HKD 10 2,08102 0,03487
ХървАтскА кунА HRK 10 2,69276 -0,00048
унгАрски форинт HUF 1000 6,77226 -0,33468
индонезийскА рупия IDR 10000 1,76595 0,03155
индийскА рупия INR 100 3,46158 0,04558
ислАндскА кронА ISK 1000 6,74424 0,00000
японскА йенА JPY 100 1,75050 0,03094
южнокорейски вон KRW 1000 1,34927 0,01828
литовски литАC LTL 10 5,66448 0,00000
лАтвийски лАт LVL 1 2,76091 0,00039
мексикАнско песо MXN 10 1,26472 0,01295
мАлАйзийски рингит MYR 10 4,95109 0,06896
норвежкА кронА NOK 10 2,49119 0,00475
новозелАндски долАр NZD 1 1,10268 0,00979
филипинско песо PHP 100 3,50256 0,06198
полскА злотА PLN 10 4,66229 -0,14260
новА румънскА лея RON 10 4,64182 -0,02603
рускА руБлА RUB 100 5,18169 0,03244
ШведскА кронА SEK 10 2,04810 -0,00613
сингАпурски долАр SGD 1 1,15083 0,01524
тАйлАндски БАт THB 100 4,97312 0,07975
новА турскА лирА TRY 1 1,01718 0,00469
ЩАтски долАр USD 1 1,62175 0,02750
южноАфрикАнски рАнд ZAR 10 2,09415 0,00088
злАто (1 трой унция) XAU 1 1929,54000 -12,68000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 7.06.2010 година. 
тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от закона за БнБ и референтните курсове на ецБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
мед LME USD/т 6495 6345
калай LME USD/т 17609 16750
олово LME USD/т 1618,5 1614
цинк LME USD/т 1713,25 1658
Алуминий LME USD/т 1923,5 1917
никел LME USD/т 18600 18137
Алуминиева сплав LME USD/т 1811 1810

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
злато LME USD/тр.у. 1204,4 1204,7
сребро LME USD/тр.у. 17,58 17,62
платина LME USD/тр.у. 1522,25 1527,25
паладий LME USD/тр.у. 438,15 441,5
родий LME USD/тр.у. 2750 2750

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Юни	 Юли
суров петрол NYMEX USD/б 74,29 73,06
Брент ICE USD/б 74,23 74,23
газьол ICE USD/т 640,25 640,25
природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,64 4,64
Бензин 95 NYMEX USD/т 694 -
нафта NYMEX USD/т 658 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Юни
пшеница Soft Red CBT USD/т 161,67
царевица Yellow CBT USD/т 136,53
ечемик Feed ASX USD/т 191,61
памук No.2 NYBOT USD/т 1724,21
какао  NYBOT USD/т 3055,00
кафе Arabica NYBOT USD/т 2990,52
соя No.2 ICE USD/т 350,53
захар White NYSE LIFFE USD/т 455,00

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАтски долАр USD 1,22 1,22 1,23 1,21
БритАнскА лирА GBP 0,83 0,83 0,85 0,83
японскА йенА JPY 110,75 110,78 112,32 109,77
ШвейцАрски фрАнк CHF 1,42 1,42 1,42 1,42
норвежкА кронА NOK 7,93 7,93 7,97 7,93
ШведскА кронА SEK 9,62 9,62 9,64 9,58
кАнАдски долАр CAD 1,28 1,28 1,29 1,27
АвстрАлийски долАр AUD 1,46 1,46 1,47 1,45
унгАрски форинт HUF 276,61 276,89 277,66 274,56
ЧеШкА кронА CZK 25,63 25,66 25,69 25,45
рускА руБлА RUB 37,96 38 38,1 37,94
полскА злотА PLN 4,1 4,11 4,13 4,07

▶ Валути спрямо евро 

най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 данни от 17.00 ч българско време на 4.06.2010 г.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,35108
Бразилски реал BRL 10 8,70031
канадски долар CAD 1 1,52359
Швейцарски франк CHF 1 1,39274
китайски ренминби юан CNY 10 2,33471
Чешка крона CZK 100 7,60225
датска крона DKK 10 2,62859
естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,27939
Хонконгски долар HKD 10 2,04318
Хърватска куна HRK 10 2,69287
унгарски форинт HUF 1000 6,99760
индонезийска рупия IDR 10000 1,73404
исландска крона ISK 100 3,43864
японска йена JPY 1000 6,74424
южнокорейски вон KRW 100 1,73867
литовски литаc LTL 1000 1,36794
латвийски лат LVL 10 5,66448
мексиканско песо MXN 1 2,76481
малайзийски рингит MYR 10 1,24143
норвежка крона NOK 10 4,90085
новозеландски долар NZD 10 2,50683
филипинско песо PHP 10 1,07991
полска злота PLN 100 3,48310
нова румънска лея RON 10 4,79018
руска рубла RUB 10 4,66062
Шведска крона SEK 100 5,17689
сингапурски долар SGD 10 2,03573
словашка крона SKK 10 1,14129
тайландски бат THB 100 4,92652
нова турска лира TRY 10 1,00723
Щатски долар USD 1 1,59399
южноафрикански ранд ZAR 10 2,04382

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

валутният курс за митнически цели е курсът 
на БнБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ппзм. курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.06.2010.

„ти Би Ай Асет мениджмънт” еАд - цени при прехвърляне за дата 7.06.2010 г.

преХвърляне от:

преХвърляне в:
ти Би Ай  евробонд

(емисионна 
ст-ст)

ти Би Ай комфорт
(емисионна 

ст-ст)

ти Би Ай Хармония
(емисионна 

ст-ст)

ти Би Ай динамик
(емисионна

 ст-ст)
ти Би Ай евробонд  
ти Би Ай комфорт
ти Би Ай Хармония
ти Би Ай динамик
цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	4/06/2010

отп централно-европейски фонд в акции € 1,109708 € 1,131902 € 1,104159
отп международен фонд в акции - ю Би ес 
фонд на фондовете € 0,869515 € 0,886905 € 0,865167

отп - ди ви ес фонд на фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,808418 € 0,824586 € 0,804376

цените са валидни за поръчки, подадени на 01/06/2010 г.  включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от нсАд, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от нсАд. 

Цени	за	1	дял	за	7/06/2010
дск фонд паричен пазар 1,128022 лв. 1,128022 лв. 1,128022 лв..
цените са валидни за поръчки подадени на 7/06/2010 г. няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. информация може да се получи от Call Center на “Банка дск” еАд на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

2.06.2010	г.

156,18 155,42 154,66 154,27 152,37 152,37 
 11,75 11,69 11,63 11,60 11,46 11,46 
 85,25 84,84 84,43 84,01 82,77 82,77 
 99,11 98,63 98,14 97,66 96,22 96,22 
 770,12 766,38 762,64 758,91 747,69 747,69 
 158,18 157,43 156,68 155,92 150,65 150,65 
 79,16 78,78 78,40 78,02 76,12 76,12 
 156,94 156,18 155,43 154,67 150,90 150,90 
 294,77 293,36 291,96 290,56 280,73 280,73 
 188,07 187,17 186,27 185,38 179,11 179,11 
 230,10 229,00 227,91 226,81 219,14 219,14 
 82,77 82,38 81,98 81,59 78,83 78,83 
 227,50 226,42 225,34 224,25 216,67 216,67

до	14.30	ч.	на	1.06.2010	г.

договорен фонд

Стойност	за	един	дял	4.06.2010	г Доходност

емисионна 
стойност

цена на обр. изк. от началото на 
годината за последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0145	лв. 0.9994	лв.	 1.0095	лв.	 0,02	% 5,89	%

Сентинел	-	Рапид 1,1669	лв. 1,1669	лв. 1,85	% 4,11	%

за дф „сентинел – принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от нсА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. за дф „сентинел – рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на нсА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	3	юни	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

За	дата	04.06.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

фондове пайъниър Австрия 
гарантирана кошница 2010 ир* EUR 1094,55 1127,39

дялови единици от фондовете, управлявани от пайъниър инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“ейч ви Би Банк Биохим” Ад: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “централен”, “Батемберг”, “европа”, “витоша”, “южен парк” (софия), 
“варна”, “пловдив” и “Бургас”. предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от пайъниър инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

N/A 13.2110  12.0099   8.2407 
319.0513 N/A  11.9687   8.2124 
320.6410 13.1002  N/A   8.1719 
320.6410 13.1002 11.9097   N/A 
 

▶ Котировки на взаимните фондове
фонд

тип  ем. ст/ст  цои     доходност и риск  
       от началото   стандартно за последните  от началото начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора капитал Ад
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
дф Аврора кепитъл югоизточна европа
Актива Асет мениджмънт Ад 
дф Актива високодоходен
дф Актива Балансиран
Астра Асет мениджмънт Ад 

дф Астра кеш
дф Астра Баланс
дф Астра плюс
Бенчмарк Асет мениджмънт Ад 
дф Бенчмарк фонд-1 Акции и облигации
ид Бенчмарк фонд-2 Акции
дф Бенчмарк фонд-3 сектор недвижими имоти
дф Бенчмарк фонд-4 енергетика
дф Бенчмарк фонд-5 цие
Бенчмарк фонд-6 паричен
Болкан капитал мениджмънт Ад
дф Бкм Балансиран капитал
дф европа
дф Балкани
варчев мениджинг къмпани еАд
дф варчев високодоходен фонд
дф варчев Балансиран фонд
дск управление на активи Ад 
дф дск стандарт
дф дск Баланс
дф дск растеж
дф дск имоти
дф „дск евро Актив”
елана фонд мениджмънт Ад 
дф елана Балансиран евро фонд
дф елана Балансиран доларов фонд
ид елана високодоходен фонд
дф елана фонд паричен пазар
дф елана долар фонд
дф еврофонд
златен лев капитал Ад 
ид златен лев 

дф златен лев индекс 30  
капман Асет мениджмънт Ад 

дф капман фикс 
ид капман капитал
дф капман макс
карол капитал мениджмънт еАд 
ид Адванс инвест
дф Адванс източна европа
Адванс IPо фонд 
кд инвестмънтс еАд
дф кд облигации България
ид кд пеликан
дф кд Акции България
ктБ Асет мениджмънт Ад 

ктБ Балансиран фонд
ктБ фонд Акции
оББ Асет мениджмънт Ад
дф оББ платинум облигации
ид оББ Балансиран фонд
дф оББ премиум Акции
дф оББ патримониум земя
оверон финанс Ад
дф оверон престо
пфБк Асет мениджмънт Ад 

дф пиБ- Авангард
дф пиБ- класик
дф пиБ- гарант
райфайзен Асет мениджмънт (България) еАд  
райфайзен (България) фонд паричен пазар
райфайзен (България)  фонд облигации
райфайзен (България)  Балансиран фонд
райфайзен (България) фонд Акции
райфайзен (България) Балансиран доларов фонд
райфайзен (България) фонд защитена инвестиция в евро

свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

сентинел Асет мениджмънт Ад
договорен фонд сентинел - рапид
договорен фонд сентинел - принсипал

стандарт Асет мениджмънт Ад
дф стандарт инв. Балансиран фонд
дф стандарт инв. високодоходен фонд
дф стандарт инв. международен фонд
дф стандарт инв. консервативен фонд
статус капитал Ад  

статус нови Акции
статус финанси

дф статус глобал ETFs
ти Би Ай Асет мениджмънт еАд 
ид ти Би Ай евробонд
дф ти Би Ай комфорт
дф ти Би Ай Хармония
дф ти Би Ай динамик
дф ти Би Ай съкровище
цкБ Асетс мениджмънт еАд 
цкБ лидер
цкБ Актив
цкБ гарант
юг маркет фонд мениджмънт Ад 
дф юг маркет максимум
дф юг маркет оптимум

източник: БАуд (www.baud.bg)  

балансиран 4.6228 4.6560  4.8181 4.6328 4.5401   -10.03% 14.53% -16.25% -27.72% 21.01.2008
фонд в акции 6.3828 6.4147  6.6381 6.3828 6.2551   -9.89% 14.32% -16.12% -17.30% 23.01.2008
високодоходен 10.1116 10.2633  10.5161 0.0000 0.0000   1.59% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2316    2.2316    -10.46% 27.20% -8.96% -59.73% 12.11.2007
балансиран 2.6490    2.6490    -10.95% 23.68% -11.27% -53.36% 12.11.2007

паричен пазар 11.0660  11.0605  11.0439 11.0550 11.0550 11.0605 2.96% 0.13% 6.82% 6.28% 06.10.2008
балансиран 10.6660  10.6129  10.5068 10.5598  0.0000 -0.90% 4.65% 5.57% 3.71% 06.10.2008
фонд в акции 9.7574  9.7089  9.5633 9.6118  0.0000 -5.56% 8.34% 1.72% -1.79% 06.10.2008
             
балансиран 13.4094    13.2766    -1.08% 6.51% 3.94% 6.53% 14.12.2005
фонд в акции 8.0186    7.9392    -5.22% 13.64% -6.12% -4.69% 01.03.2006
балансиран 5.0841    5.0338    -14.00% 10.55% -12.73% -15.69% 21.06.2006
фонд в акции 7.8907    7.6609    -3.27% 14.41% 3.29% -10.81% 05.02.2008
фонд в акции 10.6780    10.3670    1.02% 10.93% 8.52% 1.56% 05.02.2008
паричен пазар 11.7604    11.7604    3.66% 0.21% 8.94% 8.40% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 80.5468    80.2649  80.5468  -2.88% 2.66% 1.82% -5.50% 20.11.2006
фонд в акции 47.2659    47.0296  47.2659  -8.92% 2.17% -8.04% -14.92% 20.11.2006
фонд в акции 66.0773    65.7469  66.0773  -4.15% 4.81% 3.91% -12.72% 03.10.2007
             
фонд в акции 97.8605    96.4035    -5.39% 2.40% -3.39% -0.87% 04.01.2007
балансиран 80.2842    79.0890    -3.79% 1.24% -4.17% -7.68% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.28674    1.28416    2.94% 0.81% 6.47% 5.72% 01.12.2005
балансиран 1.05699    1.05067    -2.07% 6.04% 3.09% 1.17% 01.12.2005
фонд в акции 0.73367    0.72278    -6.14% 13.72% 4.37% -7.21% 01.03.2006
фонд в акции 0.72798    0.72362    -0.82% 1.97% 1.95% -13.26% 07.03.2008
ниско рисков 1.04073    1.03761    1.45% 0.38% 3.63% 3.56% 07.05.2009

балансиран 100.7021    99.7001    -2.47% 9.45% 2.82% 0.04% 07.12.2005
балансиран 107.0705    106.0051    -2.91% 8.31% 0.34% 1.50% 06.03.2006
фонд в акции 86.0302    84.7493    -5.03% 13.83% 2.42% -1.66% 20.06.2005
паричен пазар 119.1680    119.1680    3.73% 0.60% 6.16% 6.99% 31.10.2007
ниско рисков 92.6497    92.2794    2.62% 2.93% -5.81% -3.26% 01.02.2008
ниско рисков 104.6365  104.5320  104.2184  104.5320  2.06% N/A N/A 4.89% 01.07.2009

балансиран 4.5575     4.5303     -7.32% 10.05% 1.47%*** 4.51% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9318  0.9272   0.9249                                    0.9203     -12.43% N/A N/A*** -7.68% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.4728     17.3510     -6.72% 8.38% -5.76% 10.35% 28.09.2004
фонд в акции 10.8888    10.7374     -10.78% 12.59% -10.33% 1.79% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2124     1.1945     -6.42% 13.57% 6.17% 2.15% 10.05.2004
фонд в акции 0.7531     0.7420    7.94% 23.01% 27.03% -7.83% 04.10.2006
фонд в акции 0.9267     0.9130    5.68% 19.98% 4.24% -3.54% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.8576  129.6635  129.4047    2.74% 3.35% 5.52% 6.51% 04.05.2006
балансиран 14.3788  14.3788  14.2364    -4.45% 8.40% -2.79% 2.23% 17.12.2004
фонд в акции 0.7301  0.7230  0.7158    -2.56% 15.70% 3.26% -7.85% 04.05.2006
             
балансиран 782.2605    776.4082    0.30% 6.65% 10.94% -10.61% 09.05.2008
фонд в акции 703.0558    697.7960    -0.84% 8.22% 13.57% -14.42% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.0944    11.0944    2.07% 1.99% 4.74% 2.42% 30.01.2006
балансиран 116.1137    116.1137    -3.25% 7.31% 3.15% 1.69% 30.01.2005
фонд в акции 6.4765    6.4765    -8.05% 16.30% 8.08% -9.51% 30.01.2006
фонд в акции 9.9140    9.9140    -1.54% 1.97% -0.14% -0.64% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.6993    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5135  0.5109  0.5083    -2.47% 7.57% 0.36% -23.26% 19.11.2007
балансиран 0.7371  0.7345  0.7319    -1.26% 3.67% 1.49% -11.45% 19.11.2007
ниско рисков 0.9857  0.9842  0.9827    2.21% 1.61% 6.02% -0.62% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2425  1.2406                         1.2387    2.58% 0.42% 7.05% 5.24% 16.03.2006
консервативен 1.2688  1.2650                           1.2612    3.52% 1.13% 8.27% 5.73% 16.03.2006
балансиран 0.8609  0.8575                        0.8541    -0.98% 4.85% 1.46% -3.58% 16.03.2006
фонд в акции 0.6422  0.6390                       0.6358    -4.83% 9.18% -1.11% -10.07% 16.03.2006
балансиран 0.7484  0.7424                     0.7424    -1.95% 6.15% -1.23% -11.95% 11.02.2008
консервативен             19.01.2010
 0.0000  0.0000                      0.0000     N/A N/A N/A N/A 
 1.0161  1.0161                   0.9653     N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1669    1.1669     1.85% 0.22% 4.11% 3.66% 15.11.2005
балансиран 1.0145    до 90 дни  над 90 дни  0.02% 3.88% 5.89% 0.09% 12.09.2005
     0.9994  1.0095      

балансиран 7.2149                             7.2149    -12.17% 12.55% -1.57% -7.37% 01.03.2006
фонд в акции 6.2283                           6.2283    -11.16% 15.11% 0.36% -10.51% 01.03.2006
фонд в акции 2.8203                            2.8203    0.56% 15.20% 4.31% -32.94% 05.04.2007
консервативен 10.4044                          10.4044    -0.24% 1.67% 1.51% 2.72% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  в клас А          клас в при изпълнена      клас в при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7506 0.7469 0.7450 0.7395                           0.7395                                    0.7432   0.7247 1.92% 12.79% 3.11% -7.21% 22.05.2006
фонд в акции 0.4124 0.4104 0.7450 0.4063                          0.4063                                    0.4083   0.3982 -1.14% 17.82% 16.79% -25.28% 02.05.2007
 за поръчки до 250 000 евро  за поръчки над 250 000 евро  цена        
фонд в акции 100.5458  99.3106  98.5695    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 317.9385    317.4616    1.88% 0.22% 4.73% 7.27% 17.11.2003
ниско рисков 13.0350    12.9698    0.50% 2.85% 6.25% 6.15% 27.12.2005
балансиран 11.7918    11.6739    -1.99% 5.82% 6.27% 3.78% 27.12.2005
фонд в акции 8.0910    8.0101    -6.17% 11.65% 5.44% -4.42% 07.09.2005
балансиран 20.3160    20.3160    0.18% 3.71% 6.43% 0.59% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4348    6.4026    -4.91% 9.78% 4.30% -13.63% 01.06.2007
балансиран 7.8054    7.7664    -4.14% 9.82% 6.27% -7.91% 01.06.2007
консервативен 11.2525    11.2244    3.49% 3.23% 9.24% 4.29% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1675    1.1442    -4.57% 6.42% -1.87% 4.26% 18.09.2006
балансиран 1.0248    1.0146    -2.72% 3.74% 0.53% 1.24% 10.06.2008
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Благород-
ният 
метал 

се нареди сред 
най-печелившите 
метали на пазара, 
като добави 
14 USD към 
стойността си 
основно заради 
все по-слабото 
евро

Цената 
на петро-
ла отбе-

ляза спад и по вре-
ме на вчерашната 
сесия в Ню Йорк 
достигна 71.51 
USD/б. Основната 
причина за това 
беше еврото,  
което загуби нови 
1.61%

По време 
на борсова-
та сесия в 

петък измерителят 
загуби 323 пункта 
от стойността си. 
Причина за това 
стана по-слабото 
увеличение на ново-
откритите работни 
места от предвари-
телно очакваните

индекс на деня

3.15
▶ процента се понижи 
американският индекс 
Dow Jones и достигна 
9931.97 пункта

Цифра на деня

1.1
▶ процента добави зла-
тото по време на вче-
рашната борсова сесия 
и достигна 1219.9 USD/
тр.у.

Повишената волатилност и политическите 
проблеми остават за решаване  
След последните пони-
жения средният спад на 
основните индекси на го-
лемите капиталови пазари 
достигна около 5%. Евро-
па е обхваната от дългова 
криза, Япония се тресе от 
политически скандали, 
еврото се срина с 23%, а 
Германия въведе безпреце-
дентни ограничения върху 
късите продажби. Логично 
инвеститорите се питат 
дали това не е странно 
стечение на обстоятел-
ствата и скоро ще видим 
нов ръст на акциите, или 
кризата ще се задълбочи. 
Според експерти този път 
ситуацията е по-комплекс-
на, защото водещата роля 
е на политиците, а не на 
икономистите. 

На завършилата през 
уикенда среща на Г-20 
ясно пролича проблемът, с 
който трябва да се справя 
глобалната икономика. 
Това са политическите 
различия. Европа поставя 
като приоритет спазва-
нето на политиката на 
бюджетна дисциплина и 

ниски дефицити, а САЩ 
настояват за стимулира-
не на потреблението в 
традиционно спестовните 
икономики. Президентът 
на Европейската централ-
на банка Трише се опита 
да арбитрира спора с 
коментара, че фискалната 
дисциплина ще доведе до 

повишена спестовност и 
впоследствие до повише-
но потребителско доверие, 
което ще се трансформира 
в повишено търсене. И 
двете тези водят до един 
и същ резултат, но както 
винаги в САЩ достигат до 
него по-бързо и рационал-
но, а в Европа се говори за 
реализация на „стабилиза-
ционния план” най-рано в 
края на 2011 г. Дали този 
срок е прекалено дълъг? 
Дали пазарите имат тър-
пение, или ще видим нов 
ръст на цената на златото 
и съкровищните облига-
ции? 

В краткосрочен план 
има два теста, които ще 
насочат движението на 
индексите в една от двете 
посоки. Това са финансо-
вите отчети на компаниите 
за второто тримесечие и 
стабилизацията на пазара 
на труда в САЩ и Европа. 
Ако растежът на корпора-
тивните приходи, макар 
и с по-нисък интензитет, 
продължи, генериране-
то на работни места ще 

На завър-
шилата през 

уикенда среща на 
Г-20 ясно пролича 
проблемът, с който 
трябва да се справя 
глобалната иконо-
мика - политически-
те различия

Зърното отново 
поевтинява
Цените на основните 
видове зърнени култу-
ри отвъд океана отново 
започнаха да падат. В 
Чикаго пшеницата спадна 
с почти 10 USD и се 
котираше за 162 USD/т. 
Поевтиняването при 
царевицата беше почти 
същото и нейната цена 
стигна 137 USD/т. Това до 
голяма степен се дължи 
на новите прогнози за ре-
колта 2010-2011, в които 
очакваното производство 
отново ще се увеличи и 
ще достигне рекордни 
нива за последните 10 
години. Това автоматично 
води и до увеличаване 
на запасите, а голямото 
наличие на дадена стока 
не благоприятства високи 
цени. 

Хубавото е, че според 
пазарните наблюдатели 
се очаква и потребление-
то да нарасне, особено 
при царевицата заради 
производството на ета-
нол, и това ще попречи 
на бъдещо стремглаво 
падане на котировките. 
В Европа цените на зър-
ното бяха по-стабилни. В 

Таня панайотова, 
Софийска стокова борса

Реколта 
2010-2011 

г. ще достигне 
невиждани през 
последните  
10 години нива

Будапеща имаше дори из-
вестно повишение, но то 
е далеч от традиционното 
за период преди нова 
реколта. Европшеницата 
се търгуваше на 216 лв./т, 
а царевицата за 266 лв./т. 

На Софийската стокова 
борса пазарът беше вял 
и имаше търсене един-
ствено за пшеница на 190 
лв./т, а предлагане липсва-
ше. Оживлението отново 
беше при нехранителните 
стоки, като концентрация- 
та беше при горивата. 
Реализация имаше при 
бензин А 95 на  1758 лв./
хил. л и при дизеловото 
гориво, където сделките 
се сключваха от 1751 до 
1825 лв./хил. л.

Еврото падна под 
1.20 EUR/USD, което е 
най-ниското му ниво от 
март 2006 г. Основният 
натиск върху единната 
валута оказаха добрите 
данни за безработи-
цата в САЩ, както и 
решенията, които бяха 
взети на срещата между 
ръководителите на цен-
тралните банки на 20-те 
най-развити икономики.
Според официален 
доклад, изнесен от 
министерството на 
труда в САЩ, новоот-
критите работни места 
в страната през май са 
стигнали 431 хил. Макар 
и по-малко от предва-
рително очакваните 536 
хил., това за мнозина е 
сигурен индикатор за 
възстановяването на 
най-голямата икономика 
в света. Това веднага 
се отрази на долара, 
който на последната 
сесия се търгуваше за 
1.1967 EUR/USD, което 
е повишение с 1.61%. 
Резултатът на единната 

валута спрямо всички 
шест основни конкурен-
ти беше негативен. Най-
лошо беше представяне-
то й спрямо японската 
йена, като там котиров-
ките стигнаха 109.88, 
понижавайки се с 2.47%. 
Тази голяма разлика се 
дължи на обявяването на 
новия премиер на стра-
ната, бившия финансов 
министър Наото Кан.

На последната 
сесия доларът 

се търгуваше за 
1.2032 EUR/USD, 
което е повишение с 
1.08%

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Единната валута за пореден 
път не удържа позициите си

▶инвеститорите тръпнат в очакване за финансовите отчети на компаниите за 
второто тримесечие          Снимка ReUteRS

александър Леков, 
изпълнителен директор на Рам

достигне нива, които ще 
осигурят оптимално нара-
стване на глобалния БВП 
и дълговото бреме ще 
намери своето решение. 

Остава ни около месец да 
разберем дали първият 
тест ще бъде преминат 
успешно и какви ще бъдат 
очакванията на компании-

те за бизнес средата през 
следващите тримесечия, 
а дотогава волатилността 
вероятно ще остане на 
сегашните нива. 

Другото събитие, дове-
ло до слабите резултати 
на единната валута, 
беше срещата на ръко-
водителите на централ-
ните банки на страните 
от Г-20, състояла се в 
Бусан, Южна Корея. 
Основните решения, 
които се взеха там, бяха 
за отлагане на мерките 
за затягане на паричната 
политика, както и про-
дължаване на полити-
ката за стимулиране на 
икономиките с цел да 
не се пречи на глобал-
ното възстановяване от 
кризата.

Разбира се, 
смекчаването на 
паричната политика 
няма да бъде безплатно. 
Банките ще искат от 
финансовите министри 
на 20-те най развити 
държави да намалят 
допълнително разходите 
и да редуцират 
държавните дългове до 
минимум. Също така 
беше взето решение ЕЦБ 
да не вдига основния 
лихвен процент 
заради опасността от 
евентуално спиране на 
кредитирането от страна 
на банките.

EUR/USD
долара за евро
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 С население от почти 120 млн. души Хонконг е най-големият съвременен  
мегарегион в света снимка bloomberg

▶

Мегарегионите са генератори  
на световното богатство

Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

СЪОБЩЕНИЕ
относно възможност за замяна на акции на „Каолин” АД с акции 

на „Соларпро холдинг” АД

В резултат на реорганизация в дейността на „Каолин” АД, 
ЕИК 827182866 („Каолин”), от началото на 2010 г. бизнесът 
на дружеството в областта на възобновяемите енергийни 
източници (дотогава осъществяван преимуществено от компании, 
консолидирани във финансовите отчети на „Каолин” АД)) бе 
обособен в новосъздадената структура на публичното дружество 
„Соларпро Холдинг” АД, ЕИК 200969916 („Соларпро Холдинг”). В 
тази връзка на акционерите в Каолин се предоставя възможност, 
съгласно посоченото по-долу, да заменят обикновени акции на 
Каолин с обикновени акции на Соларпро Холдинг („Замяната”), в 
случай, че те биха предпочели да запазят инвестиция в бизнеса с 
ВЕИ. Каолин е с капитал от 25 000 000 лева, разпределен в 25 000 000 
обикновени безналични поименни акции с право на глас с номинална 
стойност от 1 лев всяка. Соларпро Холдинг е с капитал от 46 763 461 
лева, разпределен в 46 763 461 обикновени безналични поименни акции 
с право на глас с номинална стойност от 1 лев всяка.

„Солар Венчърс” ЕООД, ЕИК 200941870 („Солар Венчърс”), 
притежаващо 85,54% от капитала (40 000 211 броя акции) на Соларпро 
Холдинг, е възложило на инвестиционен посредник “Булброкърс” EАД, 
ЕИК 115152520 („ИП Булброкърс”) да приема нареждания от и/или 
за сметка на акционери на Каолин относно прехвърляне на акции 
на Каолин в замяна на придобиване на акции на Соларпро Холдинг 

и да изпълнява такива Нареждания на извънборсовия пазар (срещу 
реципрочни нареждания за сметка на „Солар Венчърс” ЕООД) съгласно 
приложимите регулации и актове, като извършва сетълмента по реда 
на Приложение 34 (П33) от Правилника на „Централен депозитар” АД. 

ИП Булброкърс ще приема Нареждания, подадени в периода от 19 юли 
2010 г. до 31 август 2010 г., за сметка на лица, включени в книгата на 
акционерите на Каолин към 12 юли 2010 г. („Акционери”), като ще заменя 
не повече от 1/16 от притежаваните от съответния Акционер акции на 
Каолин съгласно книгата на акционерите към тази дата, при закръгление 
на броя акции към по-малкото цяло число. 

Сделките за замяна по всички приети за изпълнение Нареждания ще 
бъдат извършени в „Централен депозитар” АД. Всеки акционер може 
да подава едно или повече Нареждания в посочения по – горе срок, като 
общият брой на предложените за Замяна акции не може да надвишава 
1/16 от притежаваните от същия акции на Каолин съгласно книгата на 
акционерите към 12 юли 2010 г.

Солар Венчърс ще заменя 1 обикновена акция на Каолин, с номинална 
стойност 1 лев (ISIN BG1100039012) срещу 26 обикновени акции на Соларпро 
Холдинг, с номинална стойност 1 лев (ISIN BG1100003109). Съотношението 
на замяна е определено на основата на оценка на двете дружества от 
2 юни 2010 г., извършена от международната консултантска компания 
Американ Апрейзъл (www.american-appraisal.com) специализирана в 
извършването на оценки (резюме на оценките е публикувано на www.
solarpro.bg). Информация за организацията и дейността на Соларпро 
Холдинг, за икономическото, финансово и правното му състояние и 

неговите акции се съдържа в проспекта за допускане на обикновените 
акции на Соларпро Холдинг до търговия на Българска фондова борса, 
потвърден от Комисията за финансов надзор с решение № 302 - ПД 
от 14 Май 2010 г. (проспектът, включително инкорпорираните в него 
финансови отчети на Соларпро Холдинг и дъщерните му дружества, е 
публикуван на www.solarpro.bg). С решение на Съвета на директорите на 
Българска фондова борса от 28 май 2010 г. акциите на Соларпро Холдинг 
са допуснати до борсова търговия, считано от 7 юни 2010 г.

Акционерите, съответно техните пълномощници, могат да подават 
нареждания до „Булброкърс” ЕАД или до други лицензирани инвестиционни 
посредници. Разноските, свързани с изпълнението на Нарежданията (в 
т.ч. такси към „Централен депозитар” АД) са за сметка на Солар 
Венчърс. Информация относно извършването на замяната ще бъде 
публикувана на интернет страницата на ИП Булброкърс www.bulbrokers.
com. 

Съгласно българското законодателство, данъчното третиране на 
Замяната (като извършвана извън регулиран пазар) и на доходите от 
сделките по замяна, може да има значими данъчни ефекти за Акционерите. 
Солар Венчърс настоятелно препоръчват на Акционерите, които имат 
интерес да подадат Нареждания, да потърсят данъчен съвет относно 
конкретно относимите към тях данъчни последици, свързани със 
Замяната. 

Координатите за връзка с ИП Булброкърс са: седалище и адрес на 
управление в: гр. София 1504, район Средец, ул. “Шейново” №7; телефон: 
02/4893-673 и 02/4893-712; факс: 02/4893-788 и 02/4893-711; електронен 
адрес (e-mail): office@bulbrokers.com; електронна страница в Интернет 
(web-site): www.bulbrokers.com; Лице за контакт по въпроси във връзка 
със Замяната: Радослав Рачев.

ЗАД “ДЗИ”, на основание чл.100 о и чл.  100н от ЗППЦК съобщава, че 
е представило в Комисията за финансов надзор, управление “Надзор 
на инвестиционната дейност” и в “БФБ-София” АД, консолидиран 
годишен финансов отчет за 2009 г.; финансов отчет и докладза първо 
тримесечие на  2010 г. и консолидиран   финансов отчет и доклад за 
първо тримесечие на  2010 г.  Желаещите могат да се запознаят с 
материалите в Централно управление на Дружеството в гр.София, 
бул. “Цар Освободител” №6 до 15.06. 2010г., между 15.00  и 16.00 часа или 
на електронен адрес: www.dzi.bg

Икономическите цен-
трове се разрастват и 
все повече определят 
начина на живот

Повече от 50% от насе-
лението в света живеят в 
градовете. След няколко 
десетилетия делът на град-
ските жители ще нарасне 
до 70% в резултат на фор-
мирането на мегарегиони. 
Това са огромни свързани 
урбанизирани зони, в ко-
ито живеят между 20 и 50 
млн. души и дори повече, 
се посочва в анализ на 
Oxford Analytica.

Супер мегарегион
Най-големият съвременен 
мегарегион е този на Хон-
конг, Шънджън и Гуан-
джоу, където живеят поч-
ти 120 млн. души. В САЩ 
има около 10 мегарегиона, 
включително и коридорът 
Бостън - Вашингтон с на-
селение от 54 млн. Той 
е и вторият по големина 
регион в света по иконо-
мическо производство.

Друг голям мегарегион е 

Рио де Жанейро и Сао Па-
уло в Бразилия с население 
от 43 млн. души. Индия пък 
е известна с коридорите 
Делхи - Лахор и Мумбай 
- Пуна. Вече почти 60 млн. 
души живеят в японския 
мегарегион Нагоя - Осака 
- Киото - Кобе. В Западна 
Африка такъв урбанизиран 
коридор свързва Нигерия с 
Бенин, Того и Гана.

ефекти
Мегарегионите се разраст-
ват и това безспорно ще се 
отрази на начина на живот 
в тях и на икономиките им. 
По изчисления на ООН до 
2050 г. само 14% от насе-
лението в богатите страни 
и 33% от това в бедните ще 
живее извън градовете.

Според някои специали-
сти мегарегионите в САЩ 
са шанс за федералното 
правителство да преструк-
турира националната ин-
фраструктура и транспорт-
ните възли. Тези центрове 
се нуждаят от транспортни 
връзки с дължина от 320-
800 км. Това благоприятства 
развитието на високоско-

ростни жп линии, както и на 
свързаните с тях системи.

Скептицизъм
Има обаче и скептици. Ня-
кои политици и интелекту-
алци поставят под въпрос 
значението на мегарегио-
ните като нов феномен и 
форма на урбанизация. Без 
да отричат, че в тези цен-
трове се концентрира огро-
мно население, те се съм-
няват, че мегарегионите се 
различават качествено от 
съществуващите селища. 
Според тях те по-скоро са 
уголемен вариант на съ-
ществуващите структури. 
Затова и поставят под въ-
прос тяхното дългосрочно 
значение.

Този скептицизъм обаче 
не е съвсем основателен, 
тъй като концентрацията 
на икономическа дейност, 
творчески нововъведения 
и създаване на богатство 
в най-големите мегареги-
они на света вече доказва 
тяхното качествено значе-
ние. Най-малкото като на 
емблематични съвременни 
генератори на богатство. 

О  Б  Я  В  А

„Напоителни системи” ЕАД, гр. София, на основание чл. 14 - чл. 15е от 
ПРУПДТДДУК във връзка със заповед № РД 56-43/21.05.2009 г. на министъра на 
земеделието и храните и Заповед № РД - 11-92/04.06.2010 г. на изпълнителния 
директор на „Напоителни системи” ЕАД, открива процедура по провеждане 
на търг с тайно наддаване, при закрито заседание, за отдаване под наем на 
водностопанско съоръжение - изравнител „Герен дере”, представляващ имот 
№ 004007 с площ 205,843 дка, находящ се в землището на гр. Елхово, общ. Елхово, 
за извършване на рибностопанска дейност. Имотът се отдава под наем за 
срок от 5 (пет) год. Началната тръжна цена е в размер на 6 600 /шест хиляди и 
шестстотин/ лева без ДДС за годишен наем. Търгът ще се проведе на 23.06.2010 
г. в 10:00 часа в „Напоителни системи” ЕАД - София, на адрес: гр. София, бул. „Цар 
Борис ІІІ” № 136, ет. 3. В случай, че двама или повече от кандидатите предложат 
еднаква най-висока цена за обекта и търгът продължи между тях с явно надда-
ване, определям стъпка за наддаване в размер на 10% от началната тръжна цена. 
Тръжната документация може да бъде получена от 10 до 16 ч. всеки работен ден 
до деня предхождащ датата на търга на адрес: гр. София, бул. „Цар Борис ІІІ” № 
136, ет. 3, „Напоителни системи” ЕАД – гр. София след заплащането и в касата на 
„Напоителни системи” ЕАД – гр. София. Цената за един комплект тръжна доку-
ментация е 350 /триста и петдесет/ лева, като тази сума не се възстановява. 
Оглед на активите, предмет на търга, се извършва до деня предхождащ датата 
на търга по местонахождението им, след предварителна уговорка с управителя 
на „Напоителни системи” ЕАД - клон Ямбол, като необходимо условие за това 
е да бъде закупена тръжна документация. Депозитът за участие е в размер на 
10% от обявената начална тръжна цена и следва да бъде платена по сметка на 
„Напоителни системи” ЕАД – клон Ямбол, при Търговска Банка Д АД разплащателна 
сметка IBAN: BG58 DEMI 9240 1000 0279 98, BIC: DEMI 9240. Заявления за участие в 
търга се подават в офиса на „Напоителни системи” ЕАД - София в срок до 16 ч. на 
деня, предхождащ датата на търга.

При неявяване на кандидати повторен търг ще се проведе на 07.07.2010 г. в 10:00 
часа на същия адрес и при същите условия.

За допълнителна информация :
Тел. 02/ 808 50 01 

О  Б  Я  В  А

„Напоителни системи” ЕАД, гр. София, на основание чл. 14 - чл. 15е от 
ПРУПДТДДУК във връзка със Заповед № РД 56-53/08.06.2009 г. на министъра на 
земеделието и храните и Заповед № РД - 11-91/04.06.2010 г. на изпълнителния 
директор на „Напоителни системи” ЕАД, открива процедура по провеждане на 
търг с тайно наддаване, при закрито заседание, за отдаване под наем на вод-
ностопанско съоръжение - Изравнител – 2 на канал С-4-Бояново, представляващ 
имот № 000099 с площ 16,259 дка, находящ се в землището на с. Кирилово, общ. 
Елхово, за извършване на рибностопанска дейност. Имотът се отдава под наем 
за срок от 5 (пет) год. Началната тръжна цена е в размер на 1 200,00 /хиляда и 
двеста/ лева без ДДС за годишен наем. Търгът ще се проведе на 23.06.2010 г. в 
14:00 часа в „Напоителни системи” ЕАД - София, на адрес: гр. София, бул. „Цар 
Борис ІІІ” № 136, ет. 3. В случай, че двама или повече от кандидатите предложат 
еднаква най-висока цена за обекта и търгът продължи между тях с явно надда-
ване, определям стъпка за наддаване в размер на 10% от началната тръжна цена. 
Тръжната документация може да бъде получена от 10 до 16 ч. всеки работен ден 
до деня предхождащ датата на търга на адрес: гр. София, бул. „Цар Борис ІІІ” № 
136, ет. 3, „Напоителни системи” ЕАД – гр. София след заплащането и в касата на 
„Напоителни системи” ЕАД – гр. София. Цената за един комплект тръжна доку-
ментация е 350 /триста и петдесет/ лева, като тази сума не се възстановява. 
Оглед на активите, предмет на търга, се извършва до деня предхождащ датата 
на търга по местонахождението им, след предварителна уговорка с управителя 
на „Напоителни системи” ЕАД - клон Ямбол, като необходимо условие за това 
е да бъде закупена тръжна документация. Депозитът за участие е в размер на 
10% от обявената начална тръжна цена и следва да бъде платена по сметка на 
„Напоителни системи” ЕАД – клон Ямбол, при Търговска Банка Д АД разплащателна 
сметка IBAN: BG58 DEMI 9240 1000 0279 98, BIC: DEMI 9240. Заявления за участие в 
търга се подават в офиса на „Напоителни системи” ЕАД - София в срок до 16 ч. на 
деня, предхождащ датата на търга.

При неявяване на кандидати повторен търг ще се проведе на 07.07.2010 г. в 14:00 
часа на същия адрес и при същите условия.

За допълнителна информация :
Тел. 02/ 808 50 01 

ПГ ПО СТРОИТЕЛСТВО И ЕНЕРГЕТИКА, СОФИЯ
София 1330, ул.”Арх.Петко Момчилов” №4, тел.8219111; 8229169; 8223516

На основание чл.16, ал.2 във връзка с чл.19, ал.1 от Закона за държавната соб-
ственост и чл.13, ал2 и 5 и чл.43 от Правилника за прилагане на ЗДС и Заповед № 74/ 
02.06.2010г. на Директора на ПГ по СЕ , на 05.07.2010г. от 14 часа в сградата на ПГ по 
СЕ гр. София, ул.”Арх.Петко Момчилов” №4 ще се проведе търг с тайно наддаване 
за отдаване под наем на обект – публична държавна собственост „Печатница”, 
намиращ се в сградата на ПГ по СЕ  на  адрес гр. София, ул.”Арх.Петко Момчилов” 
№4 при следните условия:

Срок на договора за наем – 5 години.
Предназначение на облекта – за печатница.
Площ на обекта – 51 квадратни метра.
Начална тръжна цена – 510 лева.
Депозит за участие в търга – 510 лева. Депозитът за участие втърга на канди-

дата, с който се сключи договор за наем, се задържа от наемодателя до прекратя-
ването на договора като гаранция за заплащане на наем и консумативи.

Цена на тръжната документация – 50 лева.
Оглед на обекта: от 14.06.2010г. до 02.07.2010г. между 9.00 и 12.00ч.
Подаване и регистрация на ценовите предложения-  всеки работен ден до 17.00ч. 

на 02.07.2010г. вделоводството на ПГ по СЕ.
Други условияна търга  - съграсно утвърдената тръжна документация.
За допълнителна информация: тел. 0879060153;154



По-малко от половината 
граждани на Европейския 
съюз (около 45%) биха пред-
почели да работят за себе 
си пред наемната работа. 
Това показва проучване на 
Eurobarometer как се възпри-
ема предприемачеството по 
света. За сравнение при ки-
тайците показателят е 71%, 
а в САЩ - 55%. Активността 
при започване на собствен 
бизнес на Стария континент 
остава най-ниска - едва 12%, 
при 27% в Китай, 23% в 
Турция и 21% в САЩ.

Страхът на старта
Според проучването най-
честите страхове при стар-
тирането на собствен биз-
нес са рискът от банкрут 
(49%), несигурността от 
нередовни доходи (40%) 
и възможността от загу-
ба на имущество (37%). 
Най-трудните бариери за 
преодоляване са оскъдните 
финансови ресурси (80%) 
и сложните администра-
тивни процедури (71%). За 
източноевропейците пък 
основно притеснение освен 
финансирането е липсата 
на подходяща бизнес идея.

Ценности
Тези нагласи до голяма 
степен се определят от 
вижданията за образование, 
културната идентичност и 
личната свобода. Около 68-
73% от участниците в про-
учването от Турция, САЩ 
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▶ процента от 
европейците се 
мотивират от 
подходяща бизнес идея

и Китай смятат, че образо-
ванието им е помогнало да 
развият предприемачески 
качества. Това са и трите 
държави с най-висок резул-
тат по този показател сред 
всички питани. За сравне-
ние средният показател за 
европейците е около 40%. 
За тези, които все пак са 

предпочели предприема-
чеството, фактори като лич-
на свобода и независимост, 
удовлетвореност и възмож-
ност да следват личните си 
интереси (68%) или свобо-
дата да избират мястото и 
времето на работа (35%) са 
имали най-голяма тежест 
при решението.

неограничени  
възможности
Като държава, която е изгра-
дена на принципа на свобо-
дата и смятана като страната 
на неограничените възмож-
ности, САЩ са очаквано 
най-благоразположени към 
предприемачите в сравнение 
с всички останали професии. 

Само още 6 държави споде-
лят настроенията на САЩ -  
Дания, Исландия, Финлан-
дия, Ирландия, Норвегия 
и Португалия. На Стария 
континент пък, който особе-
но държи на историческото 
си самосъзнание, свобод-
ните професии (адвокати, 
архитекти) са единствените, 

които получават по-голямо 
одобрение от предприема-
чеството.

Проучването е проведено 
през декември 2009 г. и 
включва 27-те страни член-
ки на ЕС, Хърватия, Тур-
ция, Исландия, Норвегия, 
Швейцария, САЩ, Китай, 
Япония и Южна Корея.

 най-честият страх при стартирането на собствен бизнес е рискът от банкрут  снимки bloomberg▶

Само 45% от европейците 
предпочитат собствен бизнес 
В източната част на континента основно притеснение за предприе-
мачеството е липсата на подходяща бизнес идея и финансиране

1/3 от българите биха вложили 
наследени пари в своя фирма

Повечето европейци 
предпочитат да си 
купят къща или да 
спестят средствата

Какво ще се промени, ако 
проблемът с финансовите 
ресурси бъде решен? Ако 
наследят голяма сума пари, 
41-42% от румънците, тур-
ците и китайците, както и 1/3 
от българите биха започнали 
собствен бизнес. За срав-
нение повечето европейци 
биха спестили парите или 
ще ги използват, за да си 
купят къща или да изплатят 
ипотеката си.

Европейците започват 
собствен бизнес предимно 
заради забелязана възмож-
ност и по-малко по необхо-
димост. Факторите, които 
най-много мотивират хора-
та в Европа, са подходяща 
бизнес идея (85%), наличие 
на финансов ресурс (81%) 
или неудовлетвореност от 
предишната ситуация (56%). 
Семейната среда и високото 
ниво на образование дейст-
ват оптимистично на мъжете 
на Стария континент. От 
друга страна, най-обезку-
ражаващо влияние оказват 
неблагоприятната икономи-
ческа ситуация и липсата 
на финанси. Това е валидно 
най-вече за българите, хърва-
тите, унгарците и румънци-
те. За сравнение само 4-5% 
от допитаните от северните 
европейски страни като Гер-
мания, Холандия, Швеция, 
Норвегия и Швейцария се 
притесняват от настоящата 
криза.

▶ Предприемачески нагласи

Източник: Eurobarometar

																																																				ПредПочитан	статус	
страна	 ПредПриемач	 работник	 активност

АвстрИя 41% 55% 12%
БелгИя 30% 61% 7%
БългАрИя 49% 52% 10%
велИкоБрИтАнИя 46% 52% 12%
гермАнИя 41% 56% 14%
гърцИя 60% 37% 14%
ДАнИя 32% 65% 9%
естонИя 43% 46% 13%
ИрлАнДИя 49% 50% 15%
ИслАнДИя 52% 38% 20%
ИспАнИя 40% 52% 11%
ИтАлИя 51% 39% 11%
кИпър 66% 29% 19%
кИтАй 71% 28% 27%
лАтвИя 45% 48% 10%
лИтвА 49% 43% 12%
люксемБург 44% 51% 8%
мАлтА 36% 56% 6%
норвегИя 41% 53% 15%
полшА 49% 43% 14%
португАлИя 51% 39% 12%
румънИя 49% 52% 16%
сАЩ 55% 36% 21%
словАкИя 26% 54% 9%
словенИя 47% 48% 9%
турцИя 51% 46% 23%
унгАрИя 41% 52% 11%
ФИнлАнДИя 41% 54% 25%
ФрАнцИя 51% 46% 9%
ХолАнДИя 42% 55% 14%
ЧеХИя 32% 62% 12%
швецИя 32% 63% 15%
южнА корея 51% 37% 12%
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Мрежата
Обявите в 
EURES са в 
реално време

  ЕURES е мрежа за 
сътрудничество 
между Европейската 
комисия, службите за 
заетост в Европей-
ската икономическа 
зона, която включва 
27-те страни членки 
на ЕС плюс Норвегия, 
Исландия, Лихтен-
щайн и Швейцария, 
и други партньорски 
организации. 

Това е онлайн мрежа, 
чрез която се дава 
възможност на тър-
сещи и предлага-
щи работа в реално 
време да получават 
информация. Чрез 
технологията на web 
услугите порталът 
на EURES позволява 
достъп до обявени-
те свободни работни 
места, публикувани 
от съответните чле-
нове на мрежата.

▶

▶

Онлайн портал помага за 
трудовата мобилност в Европа
Мрежата EURES дава безплатна информация и предоставя 
услуги за намиране на работа в чужбина
Кризата не се е отразила 
кой знае колко на обявите 
за вакантни работни места 
в европейския портал за 
трудова мобилност EURES. 
В момента над 21 хил. рабо-
тодатели от 31 европейски 
страни са обявили 892 100 
вакантни работни места. 
Те са готови да приемат 
работници от всички стра-
ни от Европейското ико-
номическо пространство. 
В същото време 456 хил. 
души са подали в мрежата 
EURES автобиографиите 
си в търсене на работа. От 
тях 5000 са българи. Около 
500 работодатели от ЕС пък 
предлагат офертите си ди-
ректно за България. 

Тези дни приключи наби-
рането на български работ-
ници за селскостопанска ра-
бота в Дания, казва Полина 
Маринова от Агенцията по 
заетостта. Сега е времето на 
сезонната заетост, затова и 
расте търсенето на селско-
стопански работници.

Но в EURES може да се 
намерят оферти във всички 
сфери от най-нискоквали-
фицираните до най-висо-
коквалифицираните, казва 
Маринова. Спад в търсене-
то има от Гърция и Испа-
ния, чиито пазари на труда 
имат сериозни проблеми в 
момента. Но пък кризата 
по никакъв начин не се 
отразява на търсенето на 
медицински специалисти. 
Навсякъде се търсят кадри 
с медицински професии, 
като за България в момента 
има оферти от Германия, 
Великобритания и Кипър. 
Традиционен си остава ин-

тересът от Италия да наема 
болногледачи, детегледачи 
и домашни помощници от 
България. Подобни заяв-
ки идват и от Швейцария. 
Работодатели от Кипър са 
подали оферти за български 
заварчици, пекари, стъкла-
ри и инженери. 

Възможност
От началото на 2007 г. като 
страна член в ЕС Бълга-
рия е включена в EURES 
мрежата и има страница на 
български език в портала 
http://eures.europa.eu. В него 
работодатели  подават обя-
ви за търсене на служители 
от всичките 27 страни на ЕС 
плюс Норвегия, Исландия, 
Лихтенщайн и Швейцария. 
Гражданите от тези страни 
пък могат да публикуват 
своите автобиографии в 
търсене на работа в чуж-
бина. 

EURES обаче не е само 
портал за обмен на инфор-
мация. По-важното е, че 
тази онлайн мрежа дава 
професионална консулта-
ция и съдейства и на двете 

страни. За целта агенциите 
по заетостта в европейски-
те страни са назначили над 
700 съветници, преминали 
специално обучение. 

У нас EURES се пред-
ставлява от Агенцията по 
заетостта, към която е из-
градено звено от девет сер-
тифицирани съветници в 
различни областни градове 
у нас. Те имат сътрудници 
към всяко бюро по труда. 
Това не е система за нами-
ране на работа на безработ-
ни, към услугите на EURES 
могат да се обърнат всички, 
които искат да получат реа-
лизация в чужбина. Сътруд-
ниците помагат в изготвя-
нето на автобиографията и 
мотивационното писмо на 

съответния език. Те дър-
жат връзка с колегите си от 
всички европейски страни. 

Съдействие
В портала на EURES тър-
сещи и предлагащи работа 
може да намерят съвети 
какви стъпки трябва да 
предприемат. Тази инфор-
мация обаче може да се 
даде и в жив контакт със 
съветниците на EURES. 

Едно от големите предим-
ства на мрежата е, че услу-
гите в нея са безплатни и 
това я отличава от частните 
трудови посредници. Освен 
това винаги се проверява 
достоверността на инфор-
мацията - дали заявките за 
вакантни работни места са 
коректни, дали условията 
по договорите отговарят на 
трудовото законодателство 
и прочие. Кандидатите за 
работа получават консул-
тации за здравноосигури-
телните си права, за всички 
документи, които трябва 
да имат за пребиваване в 
дадена държава. Даваме 
информация и за условия-

Достъп
16 държави 
са без преходен 
период 

  Българските гражда-
ни могат да работят 
без разрешение за рабо-
та в: Гърция, Испания, 
Португалия, Дания, 
Кипър, Естония, Лат-
вия, Литва, Полша, 
Португалия, Румъния, 
Словакия, Словения, 
Унгария, Финландия, 
Чехия, Швеция.

Тези държави не 

▶

▶

прилагат преходни 
периоди за български 
работници, но някои 
от тях издават фор-
мално разрешение за 
работа със статисти-
ческа цел.

Останалите дър-
жави от ЕС прилагат 
облекчен разрешите-
лен режим с поетапно 
отваряне на своя пазар 
на труда, като използ-
ват различни механиз-
ми - облекчен прием за 
определени професии 
и квоти за достъп до 
определени сектори.

▶

та на живот в съответната 
държава, така че хората да 
са максимално подготвени, 
когато попаднат в нея, казва 
Полина Маринова.

обучение
Към EURES могат да се 
обърнат и младите хора, 
които искат да съчетаят 
работа и учене в чужда 
държава. Информацията 
по рубриката “Търсене 

на възможности за обу-
чение” идва от PLOTEUS 
- образователния портал 
на Европейската комисия. 
В него може да се открият 
всякакви възможности за 
образование и обучение из 
цяла Европа, като напри-
мер сайтове на висши учеб-
ни заведения, бази данни 
за курсове за обучение, 
училища.

Мила Кисьова

21
▶ хил. работодатели
от 31 европейски страни
са публикували обяви
за работа в интернет
портала

▶ ЕURES е онлайн мрежа, чрез която се дава възможност на търсещи и предлагащи работа в Европа  да  получават информация в реално  
време  СНИмКа маРИНа аНГЕЛОва
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Младите генератори 
на бизнес идеи

Онлайн портал помага за 
трудовата мобилност в Европа

Най-добрата учебна компания

Студенти и ученици 
сами разработват 
цялостната бизнес 
стратегия за 
проектите си

Предприемаческият дух на 
младите все повече се нади-
га. Това показват резултатите 
от младежкия бизнес форум 
“Изгряващи звезди”, който 
се провежда за втори път 
от Junior Achievment. Инте-
ресът към инициативата се 
засилва и тази година учас-
тниците са над 500 - учени-
ци, студенти, преподавате-
ли, бизнес консултанти. На 
първото издание са се явили 
300 кандидат-предприемачи. 
Студентските компании тази 
година са 22, а ученическите 
58. Оказва се, че младите са 
силно привлечени от изку-

Шах за трима
Студентите от 
СУ взеха първа 
награда

  Студентската компа-
ния RS Consult Bg от СУ 
“Св. Климент Охридски” 
представлява онлайн 
система за игра на шах 
от трима играчи. Про-
дуктът е уникален за 
целия свят. Студенти-
те са разработили сайт, 

▶

в който запалените по 
шаха могат да играят 
безплатно. 

Електронната страни-
ца се издържа предимно 
от реклами и от так-
сите на участниците 
в онлайн турнирите по 
шах. Маркетинг специа-
листите на компанията 
са проучили, че играчите 
на шах в интернет са 285 
млн. в световен мащаб, 
които са и потенциални 
техни клиенти. 

▶

Изчисленията показ-
ват, че рисковият капи-
тал възлиза на 20 хил. 
лв., а възвръщаемостта 
през първата година ще 
бъде около 98 хил. лв. 

Официалният старт 
на сайта е на 15 юни. 
В проекта е включе-
но и създаването на 
общност около игра-
та, която да подпома-
га популяризирането 
й и привличането на 
рекламодатели.

▶

▶

Екосувенири
Junior Recylcers 
спечели приза 
при учениците 

  Учениците от Велин-
градското училище са 
разработили проект 
за продажба на сувени-
ри, направени изцяло от 
екоматериали. Тяхната 
компания Junior Recylcers 
произвежда още и вело-
стойки, които се стреми 
да монтира на ключови 
места в родния град на 
учениците. 

Целта е хората да 
бъдат насърчени да 
използват повече вело-
сипеди за придвижване 
вместо коли. Така ще 
бъдат намалени изгоре-
лите газове в атмосфера-
та. Сувенирите са ръчно 
изработени изцяло от 
учениците от IX и X клас 
на училището.

▶

▶

шението сами да разработват 
цялостна бизнес стратегия. 
Организаторите поощриха 
най-добрите с награди в раз-
лични категории.

Щури иновации
Бизнес идеите на участници-
те са доста смели, иноватив-
ни и даже малко шантави. 
Студентската компания на 
СУ Smart Ideas например е 
разработила иновативната 
идея да продава на своите 
клиенти щастие и здраве, като 
им предлага всички средства 
и информация за отглеждане-
то на плодове или зеленчуци 
в домашни условия. Продук-
тът представлява подредени 
в атрактивна опаковка почва, 
саксия, семена, лопатка и 
брошура с най-важната ин-
формация за растението и за 
начина на отглеждането му. 
Той е предназначен предим-
но за деца, които да се грижат 
са своето растение като за 
домашен любимец. Компа-
нията цели да популяризира 
здравословното хранене и 
екомисленето. Проектът взе 
награда в категорията “Еко-
логия”.

Да подариш дърво
Щура идея имат и студенти-
те от компанията Tree.bg. Те 
са разработили електронен 
магазин, от който всеки мо-
же да купи и подари... дърво. 
Клиентът сам избира вида 
на растението, а екипът на 
компанията го засажда на 
желаното място. От създава-
нето си преди няколко месе-
ца компанията е засадила 15 
дървета из цяла София и има 
още 17 поръчки. Средната 
цена на дърво е 60 лв.

Универсална карта
Студентите от Техническия 
университет в столицата 
пък са създали универсална 
електронна карта. Нейната 

задача е да замени студент-
ската книжка, личната кар-
та, тази за библиотеката, за 
общежитието и за стола. Те 
са разработили и универси-
тетска информационна сис-
тема, която заедно с картата 
ще позволява електронно 
записване и заверяване на 
семестъра, вписване на оцен-
ки от изпити, проверка на 
здравно осигуряване, авто-
матично изваждане на уве-
рение и академична справка 
и възможност за ползване на 
намаления в магазини и за 
градския транспорт. Всички 
тези дейности сега костват 
много време, усилия и нерви 
на студентите. Компанията, 
чиято разработка възлиза на 
близо 20 хил. лв., грабна на-
градата “Най-голям потенци-
ал”. Проектът може да бъде 
финансиран по оперативна 
програма “Административен 
капацитет”, ако някое висше 
учебно заведение реши да го 
купи и реализира.

реален бизнес
Целта на младежкия бизнес 
форум е да събере на едно 
място всички университет-
ски и ученически компании, 
които се се развивали ус-
пешно през учебната година. 
Фирмите се разработват с 
лични средства на ученици, 
студенти, учители и роди-
тели, като всеки участник 
влага първоначално симво-
лична сума, с която “купува 
акции”. През учебната годи-
на компанията произвежда 
и продава продуктите си, 
като накрая приходите се 
разпределят между т. нар. 
акционери и всеки си въз-
връща инвестицията. Има 
ограничение в размера на 
оборота на учебните ком-
пании до 1000 лв. В края на 
учебния период фирмата се 
закрива.

Елена петкова

Проектите се 
ликвидират в края на 
учебната година, но 
идеите остават

Бизнесът на студентите се 
развива от екипа в рамки-
те на един или два семес-
търа. През това време те 
създават фирма по модела 
на дружество с ограниче-
на отговорност. В края на 
учебния период компанията 
трябва да бъде ликвидирана. 
Следвайки модела на “уче-
не чрез практика”, екипът 
генерира бизнес идея, ор-
ганизира работа в отдели и 
избира мениджърски екип, 
провежда маркетингово про-
учване, разработва прототип 
на продукта или услугата, 
подготвя свой бизнес план, 
осъществява продажби и 
не на последно място води 
фирмена документация.

Освен че дава възможност 
на самите ученици и студен-
ти да покажат какво могат 
форумът е генератор на идеи 

за всеки бизнесмен, на когото 
му липсват такива. Тъй като 
тези компании закриват дей-
ността си в края на учебния 
период, техните идеи може 
да бъдат използвани за раз-
работката на истински ра-
ботещ и развиващ се бизнес 
продукт или услуга. Голяма 
част от идеите са доста добре 
разработени с изготвени биз-
нес планове, отчети, набрани 
клиенти и партньори, както и 
готови маркетингови проуч-
вания и стратегии. 

На форума учениците и 
студентите се борят за на-
градата “Най-добра учебна 
компания”. Има и допълни-
телни призове в категории-
те “Най-голям потенциал”, 
“Иновации”, “Екологична 
среда”, “Отговорен бизнес”, 
“Предприятие без граници” 
и “Най-добра иновационна 
готовност”. Столичната об-
щина има своя специална на-
града, която тази година спе-
чели Софийската гимназия 
по строителство с проекта си 
за аранжиране на цветя. ▶ Учениците от Велинград спечелиха престижната първа награда „Най-добра учебна компания”

▶ Най-оригинални 
се оказаха идеите 
на студентските 
компании Smart 
Ideas, Useful 
Techology и Tree.bg



  22    на фокус
pari.bg  Понеделник 7 юни 2010

В момента, в който очите на 
целия свят са вперени в нея, 
Африка отбелязва рекордни 
темпове на икономически 
растеж. Черният континент 
се опитва да се раздели със 
славата си на колонизиран 
снабдител на западния свят 
с природни ресурси и да 
утвърди потенциала си на 
световна индустриална си-
ла. По данни от изследване 
на McKinsey Global Institute 
средният ръст на БВП за пе-
риода 2000-2008 г. запазва 
устойчиво ниво от 4.9%, а 
възвръщаемостта на чуж-
дестранните инвестиции е 
най-високата сред развива-
щите се икономики. 

Противно на очаквани-
ята едва 24% от този ръст 
се дължи на износа на 
природни ресурси. Много 
по-голяма роля за индус-
триализацията на конти-
нента играят вътрешните 
структурни реформи, които 
много от правителствата 
предприеха през последни-
те 20 години. 

Частният сектор
Усилията на държавите 

да намалят военните кон-
фликти на своя терито-
рия бяха възнаградени с 
договореното този месец 
изтегляне на хиляди ми-
роподдържащи части на 
Съвета за сигурност на 
ООН от Конго и Чад. Като 
се добавят и подобрени-
те регулаторни и правни 
условия, това допринася 
пряко за либерализирането 
на регионалните пазари. 

Увеличаващата се роля на 
частния сектор на конти-
нента се дължи на засиле-
ната приватизация. Само в 
Нигерия през последните 11 
години повече от 110 пред-
приятия станаха частни. 
Допълнителни стимули за 
бизнеса са и намаляването 
на данъците, и съвместните 
опити с външни партньори 
да се изгради разрушената 
инфраструктура. 

Икономически 
двигатели
В резултат на това сред во-
дещите двигатели на афри-
канските икономики вече 
са вътрешни сектори като 
търговията, земеделието, 

Нова светлина огрява     Черния континент
Чуждестранните инвестиции в Африка 
са с най-висока възвръщаемост сред 
развиващите се икономики

транспортът, телекомуни-
кациите, производството 
и услугите. Това преори-
ентиране изключително 
напомня съдбата на ги-
гантите Индия и Китай. 
Според McKinsey именно 
урбанизацията, увелича-
ването на работната сила 
и оформянето на средна 
класа са тенденциите, ко-
ито характеризират Белия 
слон и Червения дракон 
през последните две десе-
тилетия. По прогнози на 
McKinsey обаче дори ази-
атските гиганти ще бъдат 
задминати от Африка по 
брой на хората в трудос-
пособна възраст, който до 
2040 г. се очаква да нарас-
не двойно и да достигне 
1.1 млрд.

нова посока 
за износа
Тези сходства между двата 
континента променят посо-
ката на африканския износ, 
половината от който вече е 
предназначен за развиващи 
се държави,  включително 
в Близкия изток и Азия. За 
сравнение делът на Евро-

Африканската диамантена 
индустрия отново е в подем 
след края на кризата, която 
сви търсенето на луксозни 
стоки. Според анализатори 
възходящата посока на па-
зара се диктува от възобно-
веното търсене от страна на 

гигантите Китай и Индия.
Черният континент, на 
който се пада повече от 
половината световен добив 
на бляскавите камъни, си 
спечели лоша слава поради 
нелегалната търговия с 
т.нар. кървави диаманти. 

Макар да се смята, че те 
не надвишават повече от 
0.2% от цялото световно 
предлагане, притесненията 
на потребителите накараха 
водещите държави про-
изводителки да изготвят 
специална сертификацион-

на схема - KPCS. Влезлите 
през 2003 г. в сила регула-
ции обхващат 75 страни, 
които произвеждат 99.8% 
от диамантите в света. 
Оттогава насам лошите 
практики са намалели 
значително.

Блясък

Диамантеният пазар бележи ръст
население

1.03
млрд. души живеят в Африка, показват данни на 

Департамента на ООН за икономически и социални 
дейности

▶

па се е свил от 51% през 
1990 г. до 28% през 2008 г. 
Увеличава се и вътрешната 
търговия между държавите 
на континента, на която все 
повече разчитат страни-
те в преход като Камерун, 
Гана, Кения, Мозамбик, 
Сенегал, Танзания, Уганда 
и Замбия. 

Потенциални 
рискове
Единствените притесне-
ния на анализаторите са 
свързани с това доколко 
устойчив е внезапният и 
решителен растеж. Според 
тях е възможно този възход 
да се дължи на значително-
то внимание, насочено към 
Африка заради предстоящо-
то Световно първенство, а 
не на фактори с дългосроч-
но влияние. Несигурност 
идва и от съмненията дали 
икономиката на континен-
та би устояла на евенту-
ален срив на петролните 
цени. Ето защо надеждите 
за трайно развитие се кре-
пят на усилията на Африка 
да изгради вътрешното си 
стопанство.

ЮАР привлича световните 
автомобилни компании

Индустрията е 
двигател на национал-
ната икономика

Откакто през 1995 г. пра-
вителството на ЮАР въ-
вежда своята Програма за 
развитие на автомобилната 
индустрия, производството 
и продажбата на моторни 
превозни средства в страна-
та скача до рекордни нива. 
Данъчните облекчения за 
местните производители 
привличат вниманието на 
чужди инвеститори, чиито 
вложения в държавата само 
за периода 2000-2006 г. се 
увеличават четири пъти.

Експанзия
Автомобилният сектор, 
който е един от приори-
тетните отрасли за ЮАР, 
осигурява 7.5% от общия 

БВП на страната. Според 
прогнози на правителство-
то продажбите трябва да 
се увеличат от 650 000 
броя коли през 2007 г. до 
1.2 млн. през 2020. Изно-
сът на ЮАР е насочен към 
над 70 страни по целия 
свят.

Лице на индустрията
Лицето на индустрията оба-
че несъмнено са големите 
световни производители, 
които от години поддър-
жат фабрики в държава-
та. Ford Motor Company, 
General Motors, Mercedes-
Benz, Toyota и Volkswagen 
са само част от трайно ус-
тановилите се компании. 
Освен това все повече све-
товни лидери като Bentley, 
Cadillac, Citroen, Dodge, 
Maybach и Lexus отварят 
представителства.

Производството на кафе             е в труден период
Производството на кафе, 
което е един от най-важни-
те сектори за Африка, пре-
търпява трудни времена. 
Малките фермери, които 
отглеждат кафе, все повече 
търсят сътрудничество с 
установени чужди компа-
нии като Peet’s Coffee&Tea 
и Starbucks Coffee Company. 
Гарантираният износ на 
черните зърна, който само 
за Етиопия представлява 
65% от общия износ, е жиз-
неноважен за малките про-
изводители.

Макар че малко жители 
на Африка могат да си поз-
волят цигарения навик, ре-

дица световни производи-
тели като British American 
Tobacco, Philip Morris 
International и Imperial 
Tobacco са се установили 
трайно на континента. Про-
дукцията се реализира на-
вън и все по-често в Китай, 
където живеят една трета 
от световните пушачи. За 
сравнение в Африка те са 
едва 4% от населението. 
Притиснати от по-строги-
те регулации и свиващо-
то се търсене в страните 
си, западните компании се 
опитват всячески да разви-
ят огромния потенциал на 
Стария свят.

Все повече световни лидери в автомобилостроене-
то отварят представителства в ЮаР
▶

африка е поела твърдо по пътя на урбанизацията,                                  увеличаването на работната сила и оформянето  
на средна класа   сНимки bloomberg

▶
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Над 1 млн. чиновници ще стачкуват 
по време на Световното по футбол

Нова светлина огрява     Черния континент

Производството 
се увеличава 
на юг от Сахара
Производството в 
Тропическа Африка ще 
нарасне с 4% през 2010 
г. спрямо 2% през 2009 
г., прогнозира МВФ. 
Икономиките в реги-
она бързо излязоха от 

кризата благодарение на 
доброто им състояние 
преди 2008 г. През 2011 
г. производството ще се 
увеличи с цели 5.75%. 
Основните рискове са 
свързани с евентуално 
забавяне на световното 
възстановяване и поли-
тическата нестабилност 
в Африка.

Прогноза напредък

 Джейкъб Зума, президент на ЮАР

ЮАР вече излезе от 
рецесията, като се очаква 

икономиката да нарасне с 2.5% 
тази година

Държавните служите-
ли използват първен-
ството като разменна 
монета, за да получат 
по-високи заплати

Масови стачки с искания 
за по-високи заплати мо-
же да се окажат тежкото 
наследство на Южна Аф-
рика от домакинството на 
световното първенство по 
футбол. Огромни разхо-
ди за заплати във време, 
когато правителството се 
опитва да свие дългове-
те и да намали разходите, 
е твърде висока цена за 
страната. Износът й беше 
силно засегнат от 18-днев-
ната стачка на служителите 
на държавната транспорт-
на компания Transnet Ltd. 
След дългите протестни 
действията работниците 
получиха исканото увели-
чение на заплатите с 11%, 

което е два пъти повече 
от инфлацията в страната. 
Това ще струва на Transnet 
около 132 млн. USD на 
година. 

неразумни искания
Работещите в Transnet 
повлякоха крак и още 1 
млн. държавни служители 
заплашиха със стачки по 
време на едномесечното 
световно първенство по 
футбол, което започва на 
11 юни, докато не получат 
и те подобни увеличения на 
заплатите си. Работниците 
в държавната електрическа 
компания Eskom Holdings 
Ltd. настояват за 18% по-
високи възнаграждения, а 
тези на дружеството, което 
управлява водната инфра-
структура, искат 15% уве-
личение. Сред исканията на 
профсъюзите на Eskom е и 
преразглеждане на решени-
ето на регулаторите, с което 

позволиха на дружеството 
да увеличи цените средно 
с 25.5% през следващите 
три години. 

Профсъюзите на меди-
цинските сестри, учителите 
и други държавни служите-
ли изразиха недоволството 
си от предложеното от пра-
вителството увеличение на 
заплатите с 5.3%, тъй като 
е наполовина по-ниско от 
техните искания. 

Разменна монета
Според икономисти проф-
съюзите в страната използ-
ват Световното като раз-
менна монета, за да изнудят 
правителството за повече 
пари. Това обаче ще струва 
скъпо на икономиката и 
със сигурност след края на 
първенството ще има масо-
ви съкращения и загуби на 
работни места, предупреж-
дават те.  

Организаторите на пър-

Богатите ресурси в 
Африка примамват Китай
Азиатският гигант 
налива милиарди в 
инфраструктура

Макар че е една от най-
бедните държави в света, 
Конго е благословена с бо-
гати залежи на природни 
ресурси. По данни на BBC 
страната държи 10% от  
световния резерв на мед 
и поне една трета от този 
на кобалт, който масово се 
използва за изготвянето на 
батерии за мобилни теле-
фони. 

В същото време произ-
водството на мобилни ус-
тройства в Китай се е уве-
личило четири пъти през 
последните 5 години. 

“Просто бизнес”
Не е случайно тогава, че 
от шест години азиатският 
гигант е налял повече от 14 
млрд. USD в ключови афри-
кански държави. За разлика 
от помощите на западните 
страни, които най-често но-
сят със себе си и политиче-
ска зависимост, китайското 
финансиране става под фор-

Производството на кафе             е в труден период

300 
▶ хил. чуждестранни 
посетители очакват 
организаторите на пър-
венството

венството очакват около 
300 хил. чуждестранни по-
сетители, а телевизионната 
аудитория може да надмине 
500 млн. души. Ако проф-
съюзите изпълнят заплахи-
те за стачни действия, може 
да се стигне до нарушаване 
на снабдяването с ток и 
вода в страната. Всички 
стадиони, на които ще се 
играят мачовете, са оборуд-
вани с генератори, за да се 
подсигури електричеството 
в случай на прекъсвания за-
ради стачните действия.

конго държи 10% от световните запаси на мед и 
една трета от тези на кобалт
▶

Малките кафеени ферми разчитат на сътрудни-
чеството си с чужди компании
▶

африка е поела твърдо по пътя на урбанизацията,                                  увеличаването на работната сила и оформянето  
на средна класа   снимки bloomberg

▶

мата на “бартерни” заеми, 
подобно на този, сключен 
с Конго през 2008 г. Тогава 
Китай се съгласи да налее 9 
млрд. USD в построяване-
то на железопътни линии, 
пътища, училища, болници 
и университети в страната, 
както и в разработването 
на една кобалтова мина. 
Съгласно сделката с до-
бива от мината Конго ще 
погасява задълженията си 
към Пекин. За сравнение 
годишният бюджет на аф-
риканската държава е едва 
5 млрд. USD.

Добра сделка
Мащабът на инвестициите 
в страните от черния конти-
нент е обясним - Китай има 
трилиони резерви в чуж-
дестранна валута и огромен 
глад за енергийни ресурси, 
чрез които да поддържа 
главоломния си растеж. 

Африка, от своя страна, 
има завидни залежи на при-
родни богатства и спешна 
нужда от добра инфра-
структура. Не е изненад-
ващо тогава, че засега така 
добре се разбират.
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Международно честване
Световният ден на околната среда  
На 5 юни светът отбеляза Деня на околната среда. Чества-
нето му започва през 1973 г. по решение на Конференцията 
на ООН по проблемите на околната среда. В България 
проявите, посветени на Световния ден на околната среда, 
са под патронажа на Министерството на околната среда 
и водите и неговите поделения в страната. Централната 
проява беше в столичния Южен парк под мотото “Обичам 
природата - и аз участвам”. Празникът беше отбелязан с 
разнообразни инициативи и в цялата страна. Събитието в 
столицата откриха министърът на околната среда и водите 
Нона Караджова и кметът  на София Йорданка Фандъкова.

Годината на 
изчезващите видове

Качулесто диво жито, Едроплоден хрян, Планински пелин, 
Орбелийски игловръх - това не са имена на нови ГМО храни 
или летни коктейли, а изчезващи или защитени видове от 
флората и фауната. Тях и още други Министерството на 
околната среда и водите включи във второто издание на 
“Червената книга на Република България”. Европейският съюз 
обяви 2010 за година на опазването на биоразнообразието и 
по този повод България актуализира и преиздаде своето 
издание.

нови категории
При изготвянето на новата “Червена книга” критериите за 
избор на видовете, които да бъдат включени, са разширени 
и по-прецизни. Досега степените на защитеност са били 
3: изчезнали, застрашени и редки. Сега тези степени 
са увеличени до 7: изчезнали, критично застрашени, 
застрашени, уязвими, почти застрашени, слабо засегнати и с 
недостатъчно данни. Списъците съдържат общо 1416 вида. 

Съвременни технологии
Създателите и разпространителите на новата “Червена книга” 
са подготвили и електронно издание на “Червената книга на 
Република България” в DVD формат. В него допълнително 

са включени мултимедийни приложения, фотогалерия, както 
и карти на разпространението. 

Авторите подготвят и второ издание на книгата, което 
е предвидено да бъде на английски език. Това ще даде 
възможност и на международните научни и природозащитни 
общности да се запознаят с биологичното разнообразие в 
страната, обясняват съставителите.

Предпоставки 
Разнообразният релеф, геологията, специфичните 
микроклиматични условия и човешката дейност са 
предпоставки са биологичното разнообразие в България. 
Страната ни има три биогеографски района: алпийски, 
черноморски и континентален, като всеки си има характерни 
видове. Това прави страната между европейските страни с 
най-богато биологично разнообразие. 

История
Първата “Червена книга”, която издава България, е през 
периода 1984-1985 г. Изданието е направено в две части, 
посветени поотделно на флората и фауната. Авторите, 
подготвили изданието, са учени от Българската академия на 
науките. Във втората книга участие са взели освен експертите 

от БАН и специалисти от Софийския и Пловдивския 
университет, и представители на природозащитни 
организации и дружества.

Преди - сега
Панчичево секирче е балкански ендемит, който за последно 
е намерен в Западна България през 1925 г. Затова е записан 
като изчезнал вид в първото издание на “Червената книга”. 
Но при проучвания преди няколко години популация от 
този вид е намерена отново във варовитите планини Любаш 
и Стража. След настъпилите промени в категоризацията 
на видовете за книгата на изчезващите той намира пак 
място сред защитените видове. Подобен е и примерът с 
разпространението на вида Яйцевиднолистна метличина. 
Цялостните списъци за видовете, които ще бъдат вписани в 
списъка на защитените видове, са подготвени, но не може да 
бъдат издадени, защото липсва финансиране. Учените от БАН 
са подготвили договори с издателските къщи, но средства за 
отпечатването все още няма. До края на годината от МОСВ 
се надяват да се намерят спонсори за хартиено издание. Към 
момента от ведомството имат възможност да финансират 
само разпространение на електронни носители.

николета Цветкова

В обновеното издание на "Червената книга" са включени повече  
от 1400 защитени растения, гъби и животни  

Финансиране

245
хил. лв. е минимумът, който е необходим за отпечатва-

нето на второто издание на Българската червена книга. 
Сумата е според изчисления на БАН, като в тях не е включе-
но възнаграждение на хората, участвали в изготвянето

▶

Илюстрация: Гриша Струнджев
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